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یادداشت 

تسریع در توسعه زیر 
ساخت های ورزشی توسط 
پالایش نفت بندرعباس و 

فولاد هرمزگان 

?.....کاظم گلخنی
منطقه بشکرد یکی از آن مناطق 
استان هرمزگان است که سرشار 
معادن در طیف های مختلف  از 
که  گوینــد  مــی  اســت.برخی 
دارای منابع طبیعــی چهار گانه 
اســت. اخیرا  با حضور استاندار 
اکتشــافی  عملیات  هرمــزگان 
معادن در پهنه شــمالی آن آغاز 

شد .

ندای هرمزگان - شهناز خوش
مدیران عامل دو باشــگاه پالایش 
نفت بندرعبــاس و فولاد هرمزگان 
بــرای افزایش تعاملات و همکاری 
ها در حوزه زیر ســاخت ورزشــی 

نشست مشترکی را برگزار کردند.
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بندرعباس در مسابقات 
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نوع میوه ردیف

483.000 1 سیب زردو قرمز مرغوب

322.000 سیب زرد و قرمز درجه1 2

172.500 سیب زرد و قرمز درجه2 3

402.500 کیوی درجه 1 4

230.000 کیوی درجه 2 5
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?.....گروه فرهنگ 
قبولی در دانشگاه 

روزها به درس خواندن دوره ی سطح 
حوزه ســپری می کــردم. و با اندک 
شهریه ای که می گرفتم گذران عمر 

می کردیم. 

صفحه2

ندای هرمزگان - گروه خبر 
پایشگران محیط زیست در موسسه حامیان حیات 
وحش هرموز موفق شــدند برای نخستین بار در 
یک برنامه پایشــی تصویری از پلنگ ایرانی در 
شهرســتان حاجی آباد واقع در شــمال هرمزگان 

ثبت کنند.
به گزارش ندای هرمزگان، مدیر موسسه حامیان 
حیــات وحش هرموز از ثبــت تصویری یک فرد 
پلنــگ ایرانی مــاده )Pantera pardus( در 
شهرستان حاجی آباد واقع در شمال هرمزگان خبر 
داد و گفت: چند سال قبل تصویری از یک پلنگ 

و 2 توله اش در حالی که در یک استخر گیر افتاده 
بودند، منتشر شد اما ثبت چنین تصویری در یک 
برنامه پایشــی زیست محیطی در منطقه یادشده 
کم  سابقه بوده و برای نخستین بار رخ داده است.

مرتضی آریانــژاد ادامه داد: با توجــه به این  که 
پیش از این تصاویری از پلنگ ایرانی در شرق و 
غرب هرمزگان ثبت شــده بود؛ اکنون با اطمینان 
می توان گفــت سراســر هرمــزگان از بهترین 

زیستگاه های پلنگ ایرانی است.
ایــن فعال محیــط زیســت و عــکاس حیات 
وحش اضافه کرد: پلنگ ایرانی در کشــورهایی 

ماننــد افغانســتان و عراق نیز مشــاهده شــده 
اســت اما در سراســر جهــان و مجامــع علمی 
زیســت محیطی به نــام پلنگ ایرانی شــناخته 
 می شــود و از بزرگ جثه تریــن گونه های پلنگ 

دنیاست.
آریانــژاد ادامه داد: در گذشــته هرمــزگان را از 
زیســتگاه های اصلی پلنگ ایرانی نمی دانســتند 
اما طی سال های گذشته فقط در شرق هرمزگان 
بیش از 3۰ فرد پلنگ ایرانی مشــاهده و ثبت شد 

که دیدگاه قبلی را عوض کرد.
مدیر موسسه حامیان حیات وحش هرموز ضمن 

قدردانی از حمایت های اداره کل حفاظت محیط 
زیســت هرمزگان از تعارض انســان با پلنگ به 
عنوان یکی از تهدیدهای جدی این گونه ارزشمند 

نام برد.
وی خاطرنشان کرد: کمبود شکار طبیعی موجب 
نزدیک شدن پلنگ به سکونتگاه های انسانی در 
مناطق روستایی هرمزگان و حمله به دام طبیعی 
می شــود و دامداران نیز با قرار دادن طعمه های 
ســمی بر ســر راه پلنگ، بــا آن مقابله می کنند 
 که این اقــدام موجب تلف شــدن پلنگ ایرانی

می شود.

 هشدار 

شــهروندان مراقب باشــند اگر پیامکی تحت عنوان 
توقیــف خودرو با نام راهــور۱2۰ دریافت کردید که 
حاوی لینک اینترنتی اســت قطعا کلاهبرداری و به 
قصد خالی کردن حســاب بانکی شما می باشد پس 

روی آن کلیک نکنید.

پیامک توقیف خودرو از طریق 
ارائه لینک پرداخت جعلی است 

  بندرعباس/ هدی عطایی 

ندای هرمزگان

ندای هرمزگان - گروه سیاسی 
سرپرســت فرمانداری بندرعباس در جلســه آغاز 
به کار هیئت اجرایــی چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاســت جمهوری با اشــاره به تدارک 3۹۴ شعبه 
اخذ رأی برای مشــارکت مردم در انتخابات ریاست 
جمهوری، بر ضرورت پاسخگویی فوری دستگاه ها 
به بخشنامه های ســتاد انتخابات شهرستان تأکید 

کرد.
به گزارش ندای هرمزگان، حبیب بهادری در جلسه 
هیئت اجرایی شهرســتان ضمن عرض تســلیت 
شهادت آیت الله رییسی و همراهان گفت: بلافاصله 
پس از وقوع سانحه ای که منجر به شهادت رییس 
جمهور شــد، رهبر معظم انقــلاب ضمن تاکید بر 
اینکه خللی در امور کشور پیش نخواهد آمد محمد 
مخبر معاون اول رییس جمهور را بر اساس اصول 
۱3۱ و ۱32 قانــون اساســی، به عنــوان مدیر قوه 

مجریه منصوب کردند.
وی مطرح کرد: با توجه به شــهادت رئیس جمهور 
و بر اســاس قانون می بایست حداکثر ظرف  مدت  
 ۵۰ روز رییــس  جمهــور جدید انتخــاب  و معرفی

شود.
بهادری با اشاره به برگزاری انتخابات چهاردهمین 
دوره ریاســت جمهــوری در 8 تیر مــاه  افزود: در 
راســتای اجراي اصل یکصد وســی ویکم قانون 
اساســی و مواد 38 و 3۹ قانون ریاســت جمهوري 
و تبصره های ذیل آن، حســب اعلام وزیر  کشور 
مبنی بر دســتور شــروع انتخابــات چهاردهمین 
دوره ریاســت جمهوری هیأت اجرایي شهرســتان 
 بندرعبــاس و بخــش هــای تابعه آغــاز به کار 

کردند 
سرپرست فرمانداری بندرعباس در پایان با اشاره به 
تدارک 3۹۴ شعبه اخذ رأی برای مشارکت مردم در 
انتخابات ریاست جمهوری در شهرستان بندرعباس، 
بر ضرورت توجه به راهبردهای تعیین شــده توسط 

مقام معظم رهبری تأکید کردند.

سرپرست فرمانداری خبر داد:

394 شعبه اخذ رأی در 
 بندرعباس مهیای انتخابات 

می شوند 

   سیاسی 

  عکس روز 

ندای هرمزگان - مرضیه دشتی 
به مناسبت سالروز آزادسازی خرمشهر و با حضور 
شــهردار بندرعباس، اعضای شــورای اسلامی 
شــهر بندرعباس، جمعی از مدیران شهرداری، 
خانواده معزز شــهید عراقی زاده، جمعی از کسبه 
و شهروندان گذرگاه شهید عراقی زاده در محله 
 بــازار اوزی هــای بندرعباس بــه بهره برداری 

رسید.
به گزارش ندای هرمزگان، شــهردار بندرعباس 
در این آیین گفت: این گذرگاه به مساحت هفت 
هــزار مترمربع در انتهای ضلع شــرقی مجتمع 
تجاری زیتون، روبروی بازار اوزی ها واقع شده و 

برای بهسازی آن 2۴ میلیارد تومان اعتبار هزینه 
شده است.

مهدی نوبانی افزود: برای بهسازی این گذرگاه 
از ســنگ های گرانیتی استفاده شده است و زیبا 
سازی مســیر پیاده راه، ارتقای مبلمان شهری 

در بازار اوزی ها از اهداف اجرای این طرح بود.
وی گفــت: همچنیــن در اجــرای ایــن طرح 
حفــظ فضای ســبز و جانمایی بــرای هدایت 
آب های سرمایشــی مغازه ها در پیاده راه شهید 
عراقــی زاده در اولویــت بــود و دو توقفــگاه 
نیــز بــرای موتورســیکلت های بازاریــان در 
 نزدیــک این گــذرگاه نیز در نظر گرفته شــده 

است.
شــهردار بندرعباس عنوان کرد: گذرگاه شهید 
عراقی زاده در مدت ســه ماه ساخته شده است 
و برای نظافت این گذرگاه هم سطل زباله های 
کوچک و پاندولی )سطل زباله پارکی( جانمایی 

شد.
دکتر عراقی  زاده، برادر شــهید معزز عراقی  زاده 
نیز در این مراســم گفــت: وظیفه خود می دانم 
از تلاش هــای شــهرداران مناطق و شــهردار 
بندرعباس تشــکر کنم زیرا شــاهد تحول در 

زمینه های مختلف در سطح شهر هستیم. 
وی ابراز امیدواری کرد که در سایرمناطق بافت 
مرکزی شــهر نیز چنین پیــاده راه های زیبایی 

ایجاد شود. 
لازم به ذکر اســت، همچنین در ادامه این آیین 
از دســت اندرکاران اجرای پروژه با اعطای لوح 

تقدیر شد. 
از طرف کســبه و بازاریان نیز بــا تقدیم لوحی 
از تلاش های مهدی نوبانی، شهردار بندرعباس 

تقدیر به عمل آمد.

بهسازی گذرگاه شهید عراقی زاده در مرکز شهر بندرعباس

دعوت به همکاری 
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?....... کاظم گلخنی 

خبر

ندای هرمزگان - گروه خبر 
پیشــرفت  میــزان  رصــد  از  هرمــزگان  اســتاندار 
 ماهیانــه طرح هــای پیشــران اقتصادی اســتان خبر

داد. 
به گزارش ندای هرمزگان، مهدی دوســتی در ســومین 
جلســه میثــاق نامه هــای حــوزه اقتصادی اســتان با 
موضوع ارزیابی زیربخش های کشــاورزی و شــیلات، 
صنعــت، معدن، حــوزه نفتــی، گردشــگری و صنایع 
دســتی و منابع طبیعی، اظهار داشــت: این جلســه به 
صــورت ماهیانه برگــزار و میزان پیشــرفت پروژه های 
 پیشــران اقتصادی اســتان مورد بررســی و رصد قرار 

می گیرد.
وی افــزود: در حوزه شــیلات پیشــرفت ســه پروژه 
مهــم پــرورش ماهــی در قفــس، پــرورش میگو و 
بازســازی ذخایر بررســی شــد در حوزه کشــاورزی و 
گلخانه هــا نیز متقاضیان شناســایی شــدند و پرونده ها 
آماده پرداخت تســهیلات هســتند در حــوزه اصلاح و 
 نوســازی باغات هم پروژه با روند خوبــی در حال اجرا 

است.
اســتاندارهرمزگان گفت: در بخش مهم مردمی ســازی 
اقتصاد در چهــار زیر بخش، پروژه  های پرورش ماهیان 
زینتی، ماهیان گرم آبی و تولید عسل و ابریشم در استان 

آغاز شده است.
وی با اشــاره به تعیین تکلیف شــهرک های صنعتی و 
صنفــی تصریح کرد: در بخــش صنعت و معدن و حوزه 
نفتی درخصوص تأمین خــوراک و تأمین گاز واحدهای 
صنعتی همچنین واگذاری زمین مورد نیاز و شناســایی 
پهنه های معدنی نیز کارهای خوب و امید بخشی صورت 

گرفته است.
استاندار هرمزگان گفت: در حوزه گردشگری، پروژه های 
ساحلی و دریایی مورد توجه است و مجوز برخی پروژه ها 
صادر  و زمین آن ها تأمین شــده کــه فرآیند اجرایی را 
آغاز کرده اند، در این حوزه همچنین طرح های ســرمایه 
گذاری در جزایر هرمز، لارک و بوموسی هم ساماندهی 

شده است. 
وی ادامه داد: در دور دوم ســفر رییس جمهوریچ شهید 
به استان تســهیلات قابل توجهی تخصیص یافته است 
که با ابــلاغ و تزریق آن به طرح های ســرمایه گذاری 
 می تــوان انتظار رشــد قابــل توجهی در ایــن طرح ها

داشت.

ندای هرمزگان-گروه خبر  
گشت مشــترک بهداشــت محیط با حضور دادستان 
شهرستان سیریک، مدیر شبکه بهداشت و درمان، معاون 
عمرانی فرماندار، معاون بهداشــتی شــبکه بهداشت، 
مسئول بهداشت محیط، بخشدار مرکزی، نماینده های 
اداره اصناف، راه و شهرســازی، ناحیه مقاومت بسیج 
 سپاه و دهیار نوشــهر میشی از بازارچه میشی صورت 

پذیرفت. 
به گــزارش نــدای هرمــزگان، دکتر محمــد رزانی 
در ایــن خصــوص گفــت: پیــرو اجــرای مصوبات 
کارگروه ســلامت و بهداشــت شهرســتان گشــت 
مشــترکی جهت بررسی و ســاماندهی وضعیت دفع 
 پســماندهای بازارچه میشــی با متولیــان امر صورت 

پذیرفت. 
دکتــر رزانی افزود: دفع غیربهداشــتی زباله ها علاوه 
بر ایجــاد منظره زشــت و بــوی نامطلــوب، محل 
مناســبی را بــرای رشــد و نمو حشــرات فراهم می 
آورد و ســبب انتشار بســیاری از بیماری های واگیر 
و غیرواگیر، بیماری های پوســتی و انگلی می شــود 
 کــه نتیجه اینگونه اقدامات اســت و باید جدی گرفته 

شود. 
وی بابیان اینکه، شــهروندان باید در قبال مسوولیت 
اجتماعی نســبت به این موضوعات حســاس و دقیق 
باشــند، افزود: مردم می توانند مشــکلات بهداشتی 
را بــه ســامانه شــکایات بهداشــتی ۱۹۰ اعــلام 
 نمایند تا دراســرع وقت به شــکایات آنان رســیدگی

شود.
دکتــر رزانــی درپایــان ابــراز امیــدواری کــرد به 
همــت دســتگاههای متولی شهرســتان بتــوان بر 
 چالش های بهداشــتی پیشــروی شهرســتان فایق

آمد.

  هرمزگان 
   

شماره 4427
شنبه 

12 خرداد  1403

استاندار:

پیشرفت طرح های پیشران اقتصادی 
هرمزگان ماهانه رصد می شود

2

  سلامت 
    

اجرای گشت مشترک برای جلوگیری از 
دفع غیربهداشتی پسماندهای بازارچه 

میشی سیریک

    یادداشت
    

منطقه بشکرد یکی از آن مناطق استان هرمزگان است 
که سرشار از معادن در طیف های مختلف است.برخی 
می گویند کــه دارای منابع طبیعی چهار گانه اســت. 
اخیرا  با حضور اســتاندار هرمزگان عملیات اکتشــافی 

معادن در پهنه شمالی آن آغاز شد .
استاندار ادامه سفر یک روزه خود به شهرستان بشاگرد، 
عملیات اکتشافی معادن در پهنه شمالی این شهرستان 

آغاز شد.
دوســتی در حاشــیه این آیین با تاکید بر اینکه برای 
بشاگرد 5 موتور محرک در در نظر داریم اظهار داشت: 
این موتورها شــامل معادن، آبخیزداری، دشــت های 
بشاگرد، شهرک صنعتی و زنجیره صنایع دستی هستند 
که می توان با عملیاتی ســازی این موارد توسعه پایدار 

را در بشاگرد رقم زد.
گفتنی اســت در این طرح 234۹ هکتار از پهنه شمالی 
بشــاگرد به منظور شناســایی ذخایر و پتانســیل های 

معدنی مطالعه می شود.
شهرستان بشــاگرد از لحاظ منابع معدنی در مقام دوم 
اســتان قرار دارد، اما سالهاست که عامل اختلاف بین 
اهالی بومی و معدن داران عمدتا غیر بومی است و این 
اختــلاف  باعث انفعال در بهــره برداری از معادن این 

حوزه شده است.
بــرای معــدن داری مردم بومی ثبت شــرکت تعاونی 
روســتایی ،تخصــص ،ســرمایه لازم و تجهیزات در 
اولویت اســت، از این رو معمولا ســرمایه گذاران غیر 
بومی توفیــق معدن داری پیدا می کنند و مردم محلی 
هم از این روش ناخرسند و بعضاً مانع کار معدن داران 
می شــوند و عملا این منابع معدنی ســودی برای دو 

طرف ندارد.
دو سال قبل رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان از صدور  ۱3 پروانه اکتشاف معادن در شهرستان 
بشــاگرد خبر داد و گفت این معادن با سرمایه گذاری 
33 میلیارد ریالی بخش خصوصی راه اندازی شــده و 

تاکنون برای 23 نفر اشتغال ایجاد کرده است.
وی گفت بشاگرد ۱۶ محدوده معدنی در حال اکتشاف 
و بهره برداری دارد که بیشــتر  آن شامل سنگ آهن، 

سنگ لاشه، کرومیت، پلی متال و منگنز است.
همان زمــان رئیــس اداره صنعت معــدن و تجارت 
شهرستان بشــاگرد بیان کرد: واگذاری معادن در این 
شهرســتان از طریق مزایده و بر اساس تخصص، توان 
مالی و توان معدن کاری و بــر مبنای قانون معادن و 

سامانه کاداستر صورت می گیرد.
علی زارعیان گفت: همیشه اولویت در واگذاری معادن 
به مردم بومی بوده و تا جای که قانون به ما اجازه داده 

در این خصوص تلاش کرده ایم.
وی افزود: از سال ۹۶ تا کنون ۱5 معدن، کار اکتشاف 
آن آغاز شــده و یــا در حال انجام و اتمام اســت که 
فرصت مناسبی برای مردم بشــاگرد جهت اشتغال در 

این حوزه است.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت   شهرستان بشاگرد 
گفت: بیشــترین معادن این شهرستان شامل کرومیت، 
منگنز، آهن، پلی متال، ســنگ لاشه است که ذخیره 
3 معدنی کــه پروانه بهره برداری گرفتــه اند، بین 5 
هزار تــا ۱5 هزار تن با عیار متوســط  بین 3۰ تا 4۰ 

درصد است«
در پایان باید افزود ظاهراً  که کادســتری و حدنگاری 
دقیقی در شهرســتان بشــاگرد وجود نــدارد و همین 
امر باعث شــده تا معارضین بعــد از اجرای هر طرحی 
معترض شــوند. از این رو بهتر بود قبل از اجرای این 
طرح که به طور یقین توســط شرکت ایمیدرو صورت 
می گیــرد وضعیــت مالکیت و حدنــگاری آن حدود 
مشــخص شــود تا بعداً چالش انفعال معادن یا حوادث 

دشت پلپلک رخ ندهد .
یادمان باشــد که این طــرح ها بایســتی منافعی هم 
برای مردم محل داشــته باشد و آنها را به گونخ ای در 
این امر ســهیم کرد به نحوی که حس کنند خودشان 
 معدن را اســتخراج می کننــد و در زندگی آنها نقش

دارد.

ندای هرمزگان - گروه سلامت 
دکترقاسمی، رییس اورژانس استان هرمزگان گفت: در 
یک ماه اردیبهشــت، 5 هزار و ۸۶۹ ماموریت در مرکز 
ارتباطات ۱۱5 اورژانس اســتان هرمزگان ثبت شد که 
در پی ایــن ماموریت ها 3 هــزار و ۸2۸ نفر به مراکز 
درمانی انتقال یافتند و ۶42 نفر نیز در محل از خدمات 

اورژانس استفاده کردند.
به گزارش ندای هرمــزگان، از مجموع ماموریت های 
ثبت شــده طی یک ماه اردیبهشــت یک هزار و ۷2۶ 
مورد حوادث ترافیکــی و 4 هزار و ۱43 مورد، حوادث 

غیر ترافیکی بوده است. 
اورژانــس هوایی در این ماه ۹ ماموریت داشــته که ۹ 

بیمار به مراکز درمانی انتقال یافتند.

آغازعملیات اکتشافی پهنه شمالی 
بشاگرد

ثبت ۵ هزار و ۸۶۹ ماموریت در یک 
ماهه اردیبهشت ۱۴۰۳

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئیس کل دادگســتری هرمزگان از آغاز تولید شمش روی در 
شرکت روی بندرعباس پس از دو سال تعطیلی با تعامل دولت 

و دستگاه قضایی خبر داد.
به گزارش نــدای هرمزگان، مجتبی قهرمانی اظهار داشــت: 
در راســتای اجــرای مصوبات ســفر رئیس قــوه قضاییه به 
اســتان هرمزگان و دســتورات ابلاغی از ســوی معاون اول 
قــوه قضاییه، پس از اســتمداد مدیران و کارگــران کارخانه 
روی بندرعبــاس که به علت عدم تأمین خــوراک مورد نیاز، 
خطــوط تولید شــمش روی آن بــه مدت بیش از دو ســال 
 تعطیل شــده بود، دســتورات ویژه ای در این خصوص صادر

شد. 
وی افزود: برای مساعدت در این خصوص، با طرح موضوع در 
ستاد پیگیری سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی دادگستری و 
قرارگاه رصد و پایش تولید پس از صدور دستورات ویژه قضایی 
با همکاری و تعامل بسیار خوب دولت ضمن تأمین خاک روی 
مورد نیــاز این کارخانه، خطوط تولیــد ورق روی و محصول 
نهایی آن که شمش روی است پس از بیش از دو سال فعالیت 

خود را از سر گرفتند. 
قهرمانی یادآور شــد: حسب بررسی های انجام شده و گزارش 
مسئولین، این شــرکت بزرگ که در امر تولید شمش روی در 
جنوب کشــور به ویژه استان هرمزگان فعالیت دارد، در نتیجه 
اقدامات و حمایت های دســتگاه قضایی با تأمین مواد اولیه و 
نصب تجهیــزات لازم، مجدداً وارد مدار تولید شــده و ضمن 
جذب نیروهای کار جدید اشــتغال زایی قابل توجهی را ایجاد 

نموده است. 
وی خاطرنشــان کرد: با تدابیر اتخاذ شــده در این خصوص، 
زمینه بازگشت به کار 2۰۰ نفر از کارگران مستقیم کارخانه که 

در این مدت بیکار شده بودند نیز فراهم شد. 

رئیس کل دادگســتری هرمزگان بیان داشــت: علاوه بر این، 
3۰ نفر دیگر هم به صورت غیرمســتقیم در ارتباط با این واحد 
تولیدی مشــغول به کار شده اند که در مجموع با احتساب این 
افراد پس از اجرای دســتورات قضایی بــرای 23۰ نفر ایجاد 

اشتغال شده است.
رئیــس کل دادگســتری هرمزگان تأکید کرد: هــم اکنون با 
نظارت دســتگاه قضایی، شــرکت و کارخانه مذکــور، تولید 
محصول شــمش روی و عمل به تعهدات خود را شروع نموده 
است و با تشکیل جلســات متعدد با مشتریان و جلب رضایت 
آنها، مهلــت قانونی لازم جهت انجام تعهدات نیز اخذ شــده 

است. 
وی در ادامه با اشاره به تشکیل قرارگاه رصد و پایش تولید به 
منظور حمایت حقوقی و قضایی از صنایع و واحد های تولیدی 
در دادگســتری اســتان هرمزگان، تصریح کرد: تشکیل این 
قرارگاه، راهی برای مطرح کردن مشکلات مدیران واحد های 
تولیدی با مسئولان قضایی استان است و با توجه به تمهیدات 
اتخاذ شده در ستاد پیگیری سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی 
دادگستری اســتان، در اداره کل بازرسی نیز آمادگی پیگیری 

مشکلات تولیدکنندگان وجود دارد.

قهرمانــی همچنیــن خاطر نشــان کرد: در راســتای اجرای 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی ابلاغی از سوی مقام معظم 
رهبری و به منظور اســتفاده از ظرفیت بالای قوه قضاییه در 
جهت تحقق سیاست های مذکور برای امنیت سرمایه گذاری، 
رفع موانع حقوقی - قضایی تولید و اشــتغال و مبارزه با مفاسد 
اقتصــادی در چارچوب وظایف و اختیارات قانونی بر اســاس 
دستورالعمل شورای اجرای سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی 
در قوه قضاییه، تاکنون از مســائل و مشــکلات بســیاری از 
تولیدکنندگان و صنعتگران هرمزگانی گره گشــایی شده و این 

رویه به طور مستمر ادامه دارد.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان در پایــان ضمن قدردانی از 
همکاری و تعامل بسیار خوب دســتگاه های اجرایی به ویژه 
شخص استاندار در جهت رفع موانع و مشکلات شرکت تولید 
روی بندرعبــاس، ابراز امیدواری کــرد: در نتیجه هم افزایی 
و هماهنگــی دولت و دســتگاه قضایــی در خصوص حمایت 
از تولیــد در کوتاهترین زمــان ممکن و بــا کمترین هزینه، 
 مشــکلات و مسائل موجود از ســر راه تولیدکنندگان برداشته 

شود.
گفتنی اســت؛ در ســفر اخیر رئیــس قوه قضاییه به اســتان 
هرمزگان و در جریان بازدید حجت الاسلام والمسلمین خلیلی 
معــاون اول قوه قضاییــه از کارخانه تولیــد روی بندرعباس، 
مدیرعامل این شرکت با اشاره به تلاش های قوه قضائیه برای 
رفع مشکلات این مجموعه گفته بود: در نتیجه این حمایت ها 
از ابتدای امســال فعالیت شرکت از ســرگرفته شده است، اما 
همچنان مشــکل تأمین خاک معدنی برای تولید شمش روی 
وجود دارد که هم اکنون در نتیجه حمایت های صورت گرفته، 
خــاک روی مورد نیاز این کارخانه برای مدت یکســال تأمین 
شده است و خطوط تولید شمش روی پس از بیش از دو سال 

تعطیلی، فعالیت خود را از سر گرفته اند.

ثمربخشی تلاش اجرایی و حمایت قضایی؛

کارخانه »روی« به زندگی بازگشت! 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
و مسئله  رویکرد علمی  اســتاندارهرمزگان 
محوری شــروع شده در نشست های بخش 
خصوصی با دولت را امیدبخش دانست و بر 
ضرورت انتقــال کارت های بازرگانی صنایع 

استانی دارای صادرات عمده، تأکید کرد.
به گزارش ندای هرمزگان، مهدی دوســتی 
در جلســه کارگروه گفتگوی دولت با بخش 
خصوصی گفت: رویکرد مســئله محوری و 
ارائه گزارشــات علمی در جلسات کارگروه 
که به رفع مشکلات امروز فعالان اقتصادی 
منجــر می شــود رویکــردی امیدبخش و 

ستودنی است.
وی مســائل حوزه تجارت را متنوع دانست 
و افــزود: فعالان این بخش چون با متولیان 
بیشــتری ارتباط دارند بایــد از فرصت این 
کارگروه برای مطرح شــدن مشــکلات  و 

بازشدن گره های کارشان استفاده شود.
اســتاندارهرمزگان بر انتقال کارت بازرگانی 
صنایع اســتانی دارای صادرات عمده تأکید 
کرد و افــزود: این موضــوع را بطور جدی 
پیگیری مــی کنیــم و محدودیت هایی در 
این مســیر نیز اعمال خواهیم کرد یکی از 
سیاســت های ما در این زمینه این است که 

در تقســیم برق محدویت هایــی در حوزه 
انرژی و خدمــات برای شــرکت هایی که 
کارت بازرگانــی خود را به اســتان انتقال 

نداده اند اعمال خواهیم کرد. 
دوســتی با اشــاره به اهمیت حل مســائل 
میدانــی فعالان اقتصادی نیــز گفت: لازم 
اســت اتاق بازرگانی در هر جلسه مواردی 
از این دســت را مرتبط بــا مجموعه  های 
مختلف اقتصادی، احصــاء و مطرح کند تا 
کارگروه در زمان مشــخص نسبت به رفع 

آن ها چاره اندیشی و اقدام کند  .
در این نشســت فعالان بخش آبزی پروری 
گزارشــی از پرورش ماهــی در قفس ارائه 
دادنــد و درخصوص جهــش تولیدات این 
بخــش مباحثی مطرح شــد، نماینده عالی 
دولت در اســتان هرمزگان نیز این کارگروه 
را محل طرح مســائل مربــوط به فعالان 
حوزه های شــرق و غرب استان و مشکلات 

قابل پیگیری در سطح ملی دانست.

پایانی بر »به نام هرمزگان به کام دیگران« 

تاکید استاندار بر انتفاع هرمزگان از صادرات صنایع 

جلســه مجمع عمومي عادي ســالیانه نوبت اول شرکت تعاونی مسکن ملوانان دریایی جنوب به شــماره ثبت ۱۰24 و شناسه ملی ۱۰۸۰۰۰3۸52۹ رأس ساعت ۱۰:۰۰ روز سه شنبه 

مورخ ۱4۰3/۰4/۱2 به صورت حضوری در محل سالن هفتم آذر به آدرس: بندرعباس، بلوار پاسداران، شهرک ولی عصر )عج( تشکیل مي گردد.

لذا از کلیه اعضاء دعوت مي شود با در دست داشتن کارت و یا دفترچه عضویت راس ساعت مقرر در محل مذکور حضور به هم رسانید و یا و کیل/ نماینده خود را کتباً معرفي نمایید.

* دستور جلسه :

- قرائت گزارش هیئت مدیره و بازرس شرکت تعاونی در مورد عملکرد سال های مالی منتهی به ۱4۰۱/۱2/2۹ الی ۱4۰2/۱2/2۹.

- طرح و تصویب صورت هاي مالي منتهی به ۱4۰۱/۱2/2۹ و منتهی به ۱4۰2/۱2/2۹.

- طرح و تصویب بودجه پیشنهادی سال ۱4۰3.

- انتخاب اعضاء اصلي و علي البدل بازرسان.

- تعیین حدنصاب معاملات شرکت تعاونی.

- تصمیم گیری درخصوص نحوه واریز وجوه حاصله از بابت فروش مشاعات.

- تصمیم گیری درخصوص ساخت پست های برق پروژه.

- تصمیم گیری درخصوص پاداش به ادارات و نفرات تأثیر گذار در پیشرفت زمین های پروژه شرکت تعاونی.

- تصمیم گیری در خصوص اصلاح آئین نامه های تنخواه گردان،آئین نامه اســتخدامی و اداری،آئین نامه اختیارات و حقوق  مزایا،حق الزحمه هیئت مدیره، مدیر عامل،  بازرس یا 

بازرسان

آئین نامه معاملات در تعاونی ها

* داوطلبان تصدي ســمت هاي بازرســي به موجب ماده )۸( دستور العمل کمیســیون نظارت بر انتخابات تعاونی ها و اتاق های تعاون موظفند حداکثر ظرف پنج روز از انتشار آگهي 

دعوت، فرم داوطلبي )فرم شماره 2 و 3 کمیسیون( را تکمیل و به همراه سایر مدارک که شامل: کارت پایان خدمت برای آقایان، آخرین مدرک تحصیلی، کپی شناسنامه تمام صفحات، 

کپی کارت ملی پشت و رو، دوقطعه عکس پرسنلی، گواهی عدم سوء پیشینه کیفری یا حکم کارگزینی را تهیه و از ساعت ۸:3۰ الی ۱4:3۰ به دفتر شرکت تعاونی تحویل نمایند.

شرکت تعاونی مسکن ملوانان دریایی جنوب

۱۰2۴

ضمنابًه اطلاع می رساند که به موجب ماده 19 آئین نامه نحوه تشکیل مجامع عمومی؛ تعداد آراء وکالتی هر عضو حداکثر 
يک رأی و هر شخص غیر عضو نیز تنها يک رأی خواهد بود و اعضاي متقاضي اعطاي نمايندگي، مي بايست به  همراه نماينده 
خود حداکثر تا تاريخ 1403/04/11 از ساعت 8:00 الی 14:30 در محل دفتر شرکت تعاونی حاضر تا پس از احراز هويت و 

تأيید وکالت، برگه ورود به مجمع را دريافت دارند.



فرهنگ

جلد دوم رمــان »دیما« با عنــوان »هنوز 
می بینی مرا؟« نوشــته اسما غفاری توسط 
انتشارات کتابستان منتشر و راهی بازار نشر 

شد.
به گــزارش خبرنگار مهر، جلــد دوم رمان 
»دیما« بــا عنوان »هنــوز می بینی مرا؟« 
نوشته اسماً غفاری به تازگی توسط انتشارات کتابستان منتشر 
و روانه بازار نشر شده است. این رمان اجتماعی ماجرای زنی 

است که بعد از شهادت همسرش مجاهد خانه می شود.
در معرفی این کتاب آمده است:

در جلد اول همســر دیما شهید می شود. حالا او مجاهد حرم 
امن خانه اش است و همه از او انتظار دارند حرمت شهیدش را 
حفظ کند. اما در رمان »هنوز می بینی مرا؟« مرد دیگری، به 
نام امید، وارد زندگی دیما می شود. مردی که نه می شود او را 
دوست نداشت، نه می شود باور کرد او قرار است جای عابس 

را برای دیما و بچه ها پرکند.
دیما هنوز ســوگوار اســت. هنوز خودش هم دیمای جدید و 
همســر جدیدش را باور ندارد. دیما بلد نیست بعد از عابس 
کس دیگری را دوســت داشته باشد. اصلًا مگر می شود بعد 
از عابس کس دیگری را دوســت داشــت؟ اما دیما با همه 

قدرت وقوتش بعد از عابس به یک همراه نیاز دارد.
دیما باور دارد امید، همراه واقعی است، اما نمی داند با دنیایی 
کــه هر روز چیز تازه ای در چنتــه اش دارد و آدمیزاد را مدام 
غافلگیر می کند، چطور مواجه شود. او در این مسیر باید پخته 
رفتار کند، آخر او دیماســت و همــه جور دیگری از او انتظار 

دارند.
نویســنده در جلد دوم رمان خود تلاش کرده نشان می دهد 
عشق هرگز تکرار نخواهد شــد و آدم ها برای درست و زیبا 

زندگی کردن همیشه باید بهایی بپردازند.
این کتاب با ۳۰۴ صفحــه و قیمت ۲۴۵ هزار تومان عرضه 

شده است.
 

رمان »پرتو سبز« نوشته ژول ورن با ترجمه سوگل فراهانی 
توسط انتشارات ققنوس منتشر و راهی بازار نشر شد.

به گزارش خبرنگار مهر، رمان »پرتو سبز« نوشته ژول ورن 
به تازگی با ترجمه ســوگل فراهانی توسط انتشارات ققنوس 

منتشر و راهی بازار نشر شده است. 
ژول ورن نویســنده معروف ادبیات علمی تخیلیِ فرانسوی 
از جمله مولفانی اســت که تعــدادی از آثارش از جمله »دور 
دنیا در هشــتاد روز« در قالب پویانمایی یا فیلم سینمایی به 
مخاطبان عرضه شده است. داســتان های ژول ورن چه به 
لحاظ قصه گویی و محتوایی به گونه ای هستند که از کودک 

۹ ساله تا بزرگسال ۹۰ ساله با آن ارتباط برقرار می کنند.
مجموعه انتشارات ققنوس و انتشــارات آفرینگان به عنوان 
زیرمجموعه آن، از نمایشــگاه کتاب تهران در سال ۹۷ چاپ 
نســخه کاملی از مجموعه آثار این نویسنده را در دستور کار 
قرار داد و اقدام به چاپ نخستین آثار ادبیات علمی - تخیلی 
جهان و پیشــگویی های علمی این نویسنده بزرگ در قالب 
رمان  آشــنا کرد. ژول ورن متولد سال ۱۸۲۸ و درگذشته به 

سال ۱۹۰۵ است.
تا به حال،  کتاب های »دور دنیا در هشــتاد روز«، »ســفر به 
مرکــز زمین«، »دور ماه«، »پنج هفتــه در بالن«، »از زمین 
تا ماه« ، »میشــل اســتروگف«، »بیســت هزار فرسنگ زیر 
دریاهــا«، »روبورِ فاتــح«، »ناخدای پانزده ســاله« و »پرتو 
 سبز« در قالب مجموعه آثار ژول ورن، توسط این ناشر چاپ 

شده اند.
اولین ترجمه فارسی »پرتو سبز« سال ۱۳۶۵ با ترجمه هوشیار 
رزم آزما و عنوان »اشعه سبز« توسط انتشارات اکباتان منتشر 
شده است. نســخه اصلی رمان هم سال ۱۸۸۲ منتشر شد. 
همچنین سال ۱۹۸۶ اریک رومر کارگردان موج نوی فرانسه 
با اســتفاده از ایده این کتاب، فیلمی ســینمایی با همین نام 

ساخت.
در مرکز داســتان این کتاب، زنی جوان به نام دوشــیزه هلنا 
کمبل حضور دارد که با خودش عهد و پیمان بســته تا وقتی 
پرتو ســبز را ندیده، ازدواج نکند. علت پافشاری اش هم این 
اســت که طبق یک افســانه قدیمی، هرکس پرتو ســبز را 
ببیند، در تصمیمات احساســی اشــتباه نمی کند. همچنین 
کســی که یک بار این پرتو را ببیند، متوجه می شــود در فکر 
و ذهن دیگــران چه می گذرد. اصرار دوشــیزه جوان باعث 
می شود دایی هایش با نام های ســاموئل و سباستین ملویل 
تلاش و همت خــود را صرف برآوردن این خواســته کنند. 
 به این ترتیب هرســه با هــم راهی یک ســفر ماجراجویانه

می شوند.
در طول ســفر هلنا و دایی هایش، هربار یک اتفاق، یک فرد 
یا یک چیز مانع از رســیدن به پرتو ســبز می شود؛ این مانع، 
یک بار هوای ابری است، یک بار دسته های پرندگان، یک بار 

بادبان های قایق هایی در افق دور و ...
عشــق و عاشــقی، هنر، خیال پــردازی و آموزه های علمی 
یک دانشــمند  به عنــوان  اورســیکلوس  آریســتوبولوس 
 ازجملــه موضوعاتی هســتند کــه در رمان پیــش رو دیده

 می شوند.
»پرتو سبز« ۲۳ فصل دارد که به ترتیب عبارت اند از:

»برادر سَــم و برادر سِب«، »هلنا کمبل«، »مطلب مورنینگ 
پست«، »در ســرازیری کلاید«، »از یک کشتی به کشتی 
دیگر«، »گرداب کاریوْرِ کَن«، »آریستوبولوس اورسیکلوس«، 
»ابری در افق«، »سخنان خانم بت«، »یک ست کرو کت«، 
»اولیوئر سَــنکلر«، »برنامه های جدیــد«، »کرامات دریا«، 
»زندگی در آیونا«، »ویرانه های آیونا«، »دو شلیک اسلحه«، 
»در کشــتی کلوریندا«، »اسِتافا«، »غار فینگل«، »به خاطر 
دوشــیزه کمبل!«، »طوفانی تمام عیار در غار«، »پرتو سبز« 

و »پایان«.
این  کتاب با ۲۳۹ صفحه مصور، شمارگان هزار و ۱۰۰ نسخه 

و قیمت ۲۱۰ هزار تومان عرضه شده است.

وقتی سلسله ی  ساســانی در ایران جانشین سلسله ی 
اشکانی شد، اردشیر تصمیم گرفت که دولت هخامنشی 
را که پیش از حمله ی اسکندر در ایران حکومت می کرد 
احیا کند. وی برای خود سلســله ی نسبی ساخت که به 
سلاطین هخامنشی می رسید، و اراده کرد که در ایالات 
شاهنشــاهی او فقط لهجه ای را بــه کار برند که کم تر 
با زبان های خارجی مخلوط شــده باشــد. اردشیر چنین 
طرح ریخته بود که کشــورهایی را که ســابقاً در دست 
هخامنشی ها بود و اکنون قسمتی از آن را مردم »یوچه« 
)زردپوستان شرقی( در مشرق و قسمت دیگر را رومی ها 

در مغرب تصاحب کرده بودند از آن ها پس بگیرد. 
نخســتین عامل در توسعه ی اقتصادی ساسانیان تسلط 
بر خلیج فارس بود. به این منظور از زمان اردشیر یکم به 
بعد چندین بندر در دو سوی  خلیج فارس احداث شده بود. 
در دوره ساسانی تجارت دریایی و امنیت سواحل کشور  

بیشتر شد. 
بحرین به دســت اردشــیر یکم فتح شد و یمن در سال 

۵۷۰ میلادی توسط خسرو یکم تسخیر شد. 
نیروی دریایی ساســانیان از آغاز و هنگام فتح ســاحل 
غربی خلیج فارس توســط اردشــیر یکم مؤثر واقع شد. 
تسلط بر خلیج فارس ازلحاظ اقتصادی، ازنظر پاک سازی 
آن از دزدان دریایــی، جلوگیــری از دســت اندازی ها و 
تجاوزات رومیان و نیز مهار عشایر عرب برای ساسانیان 
یک ضرورت نظامی شــمرده می شــد. بنــا به گزارش 

طبری هر کشتی ایران قادر به حمل صد مرد بود. 
بحریه ی ایران در زمان ساسانیان در خلیج فارس بسیار 
توانا بوده اســت و ظاهراً تواناترین نیروهای دریایی آن 
زمان به شــمار می رفته و مؤسس آن را اردشیر بابکان 
باید دانست. زیرا که نوشته اند وی تازیان قبیلهٔ »ازَْد« 
را در دریای عمان به کشــتیرانی گماشــت و ازاین قرار 
ناوگان ایران در زمان اردشیر بابکان تأسیس شده است. 
همه ی ســواحل جنوبی خلیج فــارس و جزایر آن جزو 
قلمرو شاهنشاهان ساســانی بود. اردشیر بابکان جزایر 
بحرین و همه ی نواحی را متصرف شــد و شهرِ خط را 

که پایتخت آن جزایر بود، ساخت. 
اردشــیر اول پس از دســتیابی بر مســین و فارســان 
کوشش زیادی در جهت آبادانی بندرهای کهن و ایجاد 
بندرها تــازه بکار برد. دولت ایــران گروهی از رومیان 
را در میــان ایرانیآنجای می داد. به وســیله ی ایرانیان و 
رومیان نیروهای دریایی قابل توجهی تشــکیل می شد. 
کشــتی های ایران به طور متوالی تمام دریاهای مشرق 
را می پیمودنــد. در آغاز، کار آن ها عبــارت از رقابت و 
هم چشمی با سفینه های رومی و حبشی بود. ولی بعدها 
صاحب اختیار آن دریاها شدند. نتیجه ی نفوذ ایرانیان در 
دریاها آن بود که ابتدا قدرت و شهرت روم را در آب های 
شرق، سست و به کلی نابود کردند. به سال ۵۲۳ میلادی 
پادشــاه حبشه برای نبرد با ســاکنان حجاز از شش صد 

فروند کشتی ایرانی و رومی کمک گرفت. 
باید تاکید کرد که عمان هم مانند بحرین مرزبان نشین 
ایران بود لذا از سوی دولت شاه ایران از اعراب  همان جا  

برای امور بادیه نشینان حاکم  تعیین می گردید.
در دوران ساسانی هم این مرکز دریایی ایران همچنان 
از اعتبــار و اهمیت برخوردار بــوده و کار دریانوردی و 
شاید هم کشتی سازی آنجا همچنان رونق داشته است. 
از روایتی که یاقوت از ابوعبیده نقل کرده چنین برمی آید 
که علت اســتقرار »ازَْد« در عمان این بوده که اردشیر 
بابکان آن هــا را برای گماردن در کار کشــتی به آنجا 

کوچانده بوده است. 
این مرکز دریایی را تا اواخر قرن چهارم هجری همچنان 
آباد و پر جنب وجوش در زیــر اداره ی ایرانیان، و زبان 
آنجا را هم فارســی، و پول رایج آنجا را هم بانام فارسی 
می یابیم. اینجا را در زبان پارسی »میژن« و مردم آنجا را 
»میژنیکان« می گفته اند. این نام در »کارنامه ی اردشیر 
بابکان« در داستان جنگ وی با هفتان بخت )کرم خدای( 

آمده است.
ابــنِ خردادبــه فهرســتی از فرمانروایــان مناطقی را 
که اردشــیر به آن ها عنوان شــاهی داده بود آورده که 
یکــی از آن ها »تازیان شــاه« اســت. تنهــا مصداقی 
که در قلمرو عربی دولت ساســانی بــرای این عنوان 
می توان یافت، همانا شــاهان حیره است که کارگزاران 
آن دولت بر قســمت مهمی از قلمرو عربی ایشــان در 
مجاورت صحرا بوده اند، و این ســمت از زمان اردشــیر 
بابکان تا دوران خســروپرویز به استثنای مواردی اندک 
پیوســته در خاندان »نصر ابن ربیعه« که آن ها را »بنی 
 لخــم« و »مناذره« هم خوانده اند ثابــت و پایدار مانده

بود. 
 توجــه بــه بنادر نیــز در دســتور کار دولت ساســانی

بود .
بوشهر ازجمله شهرهای شش گانه یا هشت گانه ای است 
که به امر اردشــیر بابکان در فارس، خوزستان و اطراف 

خلیج فارس ساخته شدند.
بوشهر تغییریافته ی کلمه ی »بوخت اردشیر« به معنی 
رهایی، شهر نجات و شــهری که اردشیر در آن رهایی 

یافت، می باشد.

  تاریخ نگار
    

ساسانیان و سواحل خلیج فارس ساسانیان و سواحل خلیج فارس  توسط انتشارات کتابستان؛
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?گردآوری: کاظم گلخنی 

توسط انتشارات ققنوس انجام شد؛

عرضه یک کتاب دیگر از مجموعه 
ژول ورن 

بخش دوم: جوانی/ از ۲۰ سالگی تا ۴۰ سالگی/ )۱۳۸۲-۱۳۶۲(    نگاه

قبولی در دانشگاه 
روزها به درس خواندن دوره ی ســطح حوزه 
ســپری می کردم. و با اندک شــهریه ای که 
می گرفتــم گذران عمر می کردیم. پس از نه 
ماه به خانه ی اجــاره ای دیگر در منطقه ی 
چهارمــردان قم نقل مکان کردیم و دختر اول 
مان، صدیقه در آن خانه به دنیا آمد. از طرفی 
در همین ایّام به اصرار آقای رســولی زاده، در 
کنکور سراسری شرکت کردم و با رتبه ی ۸۳ 
از منطقه ۳ در دانشــکده ی الهیات دانشــگاه 
تهــران در رشــته ی علوم قــرآن و حدیث 

پذیرفته شــدم. و ناچار به مدت یک ســال به 
تهران مهاجرت کردیم.

در مدتی کــه در تهران بودم بــدون این که 
پولی از کســی قرض کنم، بــا فروش کتاب 
ها و کوپن هــای اضافی، امــرار معاش می 
کردم. فرصتی هم به صــورت حق التدریس 
در دبیرســتانی در خیابان سراج، دینی و عربی 
تدریس کردم. هزینــه های زندگی بالا بود و 
ناچار دوباره به قم برگشتیم. و با همان زندگی 
ساده ســاختیم. حضور دردانشگاه تهران سبب 
شــد از لاک طلبگی خارج شوم. استادی چون 

دکتر آذرنوش مرا با تاریخ ادبیات عرب آشــنا 
کــرد و با گفتگویی که با دانشــجویانی چون 
ملازاده، هاشمی زاده، جوانی و صادقی داشتم؛ 
اندیشــه های جدیدی را دنبال کردم. خاطرم 
هست در آن دوران به تماشا و نقد فیلم علاقه 
مند شدم و نشــریات فرهنگی بیشتری را به 

مطالعه گرفتم.
تابستان ســال ۱۳۶۸ با ماشــینِ دائی خانم، 
اسباب و اثاثیه مان را به قم انتقال دادیم و در 
خانه ی اســتیجاری جدید فرزند دوم ما یعنی 
روح الله در تاریخ شــش بهمن ۱۳۶۸ به دنیا 
آمد. خاطرم هســت یک روز برفی بود. زهرا، 
همسر آقای رسولی زاده در بیمارستان نکویی 
قم بر بالین همسرم حاضر شد و پس از زایمان 
و اندکی اســتراحت او را تا خانه همراهی کرد. 
آقای رسولی زاده هم به خانه آمده بود. در این 
موقعیت مــادرم از صدیقه نگهداری می کرد. 
پدرم کــه برای مدتی به بنــدر دیّر رفته بود، 
برگشت. در فضایی صمیمی با اندک امکانات 

مادی روزگار می گذراندیم. 

در ســال سوم دانشــگاه، دوســتم هوشنگ 
ملازاده که پاســدار بود درخواست کرد که من 
 در ســپاه ناحیه ی شرق تهران تدریس داشته

باشــم. گفتم: اگر به عنوان گــذران دوره ی 
ســربازی می پذیریــد، حاضر بــه همکاری 
هســتم. با کمــال میل پذیرفــت و کارهای 
اداری آن را انجــام داد و من به مدت ده ماه 
در پادگان سپاه مشغول خدمت شدم و به ناچار 
 زن و دو فرزندم را به شــیراز نــزد مادرخانم 

فرستادم.
   در ایــن مدت ده ماه بــه تدریس نیروهای 
رسمی ســپاه و بسیج مشغول بودم. سه روز از 
هفته به دانشــگاه می رفتم و چهار روز هم در 
پادگان سپری می کردم. یکی دوبار هم برای 
دیدن زن و فرزند به شــیراز رفتم. ســرانجام 
توانستم دوران سربازی خود را به پایان برسانم 
و با احتســاب خدمت در جبهه، گواهی پایان 

خدمت من صادر شد. 

ادامه دارد 

خاک غریب 
?.... گروه فرهنگ 

دکترفضلی قلمی روان و جوان پســند دارد و در تمام نوشــته های او که تاکنون توســط ندای 
هرمزگان منتشــر شده  این شیوایی نوشتار را می توان دید. استاد فضلی اخیرا کتابی بنام خاک 
غریب در دست چاپ دارد که گویای خاطرات وی از بچگی  در زادگاهش  دیر) بوشهر( تا زندگی 
کاری او در بندرعباس اســت. از دید ندای جوان خاطرات دکتر فضلی در کتاب اخیرش )خاک 
غریب(، ضمن اینکه به جوانان می تواند یــک نثر خوب و روان را معرفی کند، از جاذبیت های  
دیگری نیز برخودار است و آن خاطره های فضلی از استان هرمزگان است که در کتاب یادشده، 
به ثبت رســانده وتا کنون کمتر از نگاه یک غیر هرمزگانی به این گونه  مسایل استان پرداخته 
شــده است که در نوع خود برای یک هرمزگانی که به مدت طولانی میزبانی چنین شخصیتی را 
داشته است، می تواند جالب توجه باشد. برای اینکه کاملا در جریان روند تکوین این نوشته ها 
که در اصل گویای گذر عمر نویسنده است، قرار گیریم ناگزیر باید از دوران طفولیت تا سکونت 
در هرمزگان وی را چاپ کنیم که چطورهرمزگان ســرانجام مامن ایشان شد و افرادی حسود، 
تندرو )حالا شــما هرطور فکرمی کنید(  که در هرمحیط کاری هستند، سعی در برهم زدن تعادل 
کاری یا حتی زندگی وی دارند،اما همه ترفندها علیه ایشان در پناه فرهنگ این سامان خنثی می 

شود...بهتراست کتاب را با هم بخوانیم :

گــروه بازبینــی و نظارت پســتی خانه کتاب 
و ادبیــات ایران در شــرکت ملی پســت در 
بخش مجازی ســی وپنجمین دوره نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران بیش از ۲۳ هزار بسته 

پستی را اصلاح و به چرخه توزیع بازگرداند.
بــه گزارش خبرگــزاری مهر، گــروه بازبینی 
و نظارت پســتی خانه کتــاب و ادبیات ایران 
در شــرکت ملی پســت در بخــش مجازی 
سی وپنجمین دوره نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران بیش از ۲۳ هزار بســته پستی را که از 

چرخه توزیع بیرون مانده بود، اصلاح کرد.

پس از تجربیات به دســت آمــده از برگزاری 
نمایشگاه های مجازی کتاب، نهاد برگزارکننده 
نمایشــگاه کتاب تهران تصمیم گرفت گروه 
بازبینی و نظارت پســتی خانه کتاب و ادبیات 
ایران در شرکت ملی پست را در ایام برگزاری 

این رویداد در مرکز پستی مستقر کند.
اســتقرار این تیم در دومین نمایشگاه مجازی 
کتاب ترمیم و بــه چرخه برگرداندن ۱۳ هزار 
بســته پستی را موجب شــد، چرا که بسیاری 
از ناشــران با لفاف و بســته بنــدی صحیح 
مرســولات آشــنا نبودنــد. از آن دوره به بعد 

گروه بازبینی و نظارت پستی نهاد برگزارکننده 
نمایشگاه مجازی در شرکت پست بدل به جز 

جدایی ناپذیر نمایشگاه شد.
در بخش مجازی سی وپنجمین دوره نمایشگاه 
بین المللــی کتاب تهران نیز این گروه بیش از 
۲۳ هزار بســته پســتی را که از چرخه بیرون 
مانده بود، اصلاح کرد. این اصلاحات شــامل 
تکمیل بارکد پستی، تعویض پرینت درج شده 
روی بســته و همچنین بســته بندی و لفاف 

مجدد بود.
فعالیت گروه نظارت و بازبینی پســتی تا روز 

جمعه چهارم خرداد ۱۴۰۳ در شــرکت پست 
ادامه داشــت و بعد از این زمان نیز کماکان با 
مناطق پستی تهران و رابط های دیگر شهرها 
در ارتبــاط خواهد بود تا بســته های غیرقابل 
ارســال را تحویل گرفته و با اصلاح مورد نیاز 

دوباره به چرخه توزیع برگرداند.

بازگشت ۲3 هزار بسته پستی کتاب ناقص به چرخه توزیع

آئیــن رونمایــی و جشــن امضــای کتاب 
مجموعه آثــار کارتــون و کاریکاتور احمد 
عربانی فردا یکشــنبه ششــم خردادماه در 
تالار فردوسی خانه اندیشمندان علوم انسانی 

برگزار می شود.
به گزارش خبرگزاری مهــر، آئین رونمایی 
و جشــن امضای مجموعه آثــار کارتون و 
کاریکاتور احمد عربانی فردا یکشــنبه ششم 
خردادماه در تالار فردوسی خانه اندیشمندان 

علوم انسانی برگزار می شود.
این مراســم در قالب سلسله شب های بخارا 
با عنوان »شــب احمد عربانی« با حضور و 
نادره رضایی،  یونس شــکرخواه،  سخنرانی 
مجید کاشــانی، اردشــیر رســتمی، هادی 
حیدری و علی دهباشــی در تالار فردوسی 
خانه اندیشــمندان علــوم انســانی برگزار 

خواهد شد. هم چنین در این مراسم از کتاب 
مجموعه آثــار کارتــون و کاریکاتور احمد 
عربانی بــا عنوان »کتــاب عربانی« که به 
کوشش هادی حیدری و توسط نشر »مُدام« 

منتشر شده است، رونمایی می شود.
احمــد عربانــی )متولــد ۱۳۲۶( از جملــه 
مهم ترین کارتونیســت های مطبوعاتی پس 
از انقلاب اســت. او خالق خاطره انگیزترین 
جلدهــای مجلات گل آقا اســت که حافظه 

تصویری چندین نسل از ایرانیان را تشکیل 
داده اند.

عربانــی فعالیــت حرفه ای خود بــه عنوان 
کاریکاتوریســت را از ســال ۱۳۴۷ با مجله 
توفیــق آغاز کرد و تا امروز طی بیش از نیم 
قرن فعالیت هنری با بســیاری از مجلات و 
ایرانــی همکاری کرده  روزنامه های مطرح 
است. در ســال های ابتدایی دهه شصت، به 
نوجوان  تصویرســازی کتاب های کودک و 

پرداخت.
همچنین او از سال ۱۳۵۲ به عنوان انیماتور، 
فعالیــت خــود را با کانون پــرورش فکری 
کــودکان و نوجوانان آغاز کرد. معروف ترین 
ســاخته ی او، انیمیشــن »تبر« است که در 
زمان خود بســیار مخاطبان فــراوان یافت. 
احمــد عربانی در زمینه طنــز ویدئویی هم 

طبع آزمایی کرده؛ از جمله می توان به اجرای 
آیتم طنز »تونل مــکان« در مجموعه »دُم 
خروس« اشــاره کرد که مخاطبان فراوانی 
در زمان خــود یافت. وی در ســال ۱۳۷۲ 
خورشــیدی در کنار ۹ تن از شخصیت های 
فرهنگی و هنری مرتضی فرجیان، حســین 
امیرخانی، محمود فرشچیان و … به عنوان 
کاریکاتوریســت برگزیده ســال به دریافت 
مــدال و حمایل افتخــار از انجمن حافظان 

فرهنگ و هنر ایران، نائل آمد.
عربانی در ســال ۱۳۸۹ نشــان درجه یک 
هنری )معــادل دکترا( را از ســوی وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی دریافت کرد.
این مراســم فردا یکشنبه ششــم خرداد از 
ساعت ۱۷ در خانه اندیشمندان علوم انسانی 

برگزار می شود.

در خانه اندیشمندان انجام می شود؛

برگزاری رونمایی و جشن امضای مجموعه آثار احمدعربانی

دانشگاه آزاد اسلامی واحد قشم در نظر دارد  تعداد چهل واحد مسکونی و تجاری  واقع در استان هرمزگان ، شهرستان قشم ، شهر قشم ، چهار راه پردیس ،  مجتمع تجاری 
فردوسی قشم را از طریق مزایده عمومی به اشخاص حائز شرایط اعم از حقیقی و حقوقی ، بصورت کلی و یا جزئی با شرایط ذیل  واگذار نماید.

از اشخاص حقیقی و حقوقی دعـــوت به عـــمل می آید از تاریخ درج این آگـــهی به مدت ۱۵ روز کاری جهت خرید اسناد مزایده  و تحویل  آن  به دبیرخانه دانشگاه ازاد   ، 
در ساعات اداری به نشانی:  استان هرمزگان ، شهرستان قشم ، کیلومتر ۱۸ بزرگ راه قشم درگهان ، اداره امور اداری – تدارکات  دانشگاه ازاد اسلامی واحد قشم   مراجعه وبا 
ارائه معرفی نامه کتبی برای اشخاص حقوقی  و کارت شناسایی معتبر  و همچنین گواهی  واریز مبلغ دو میلیون ریال)غیر قابل استرداد( به شماره حساب ۰۱۴۴۴۴۳۰۳۰۰۰۰ 

به نام دانشگاه آزاد اسلامی واحد قشم  نزد بانک ملی ایران  با به همراه داشتن فیش واریزی  نسبت به خریداری اسناد مزایده  اقدام نمایند .
۱- بهای پایه فروش واحدهای مسکونی  مطابق لیست ضمیمه اسناد مناقصه می باشد.  

۲- مساحت هر واحد تجاری و یا مسکونی  بر اساس متراژ ذکر شده در سند رسمی تک برگ  هر واحد می باشد.
۳- شرکت کنندگان در مزایده  معادل هفتصد و پنجاه میلیون  ریال بعنوان سپرده  شرکت در مزایده هر واحد به شماره حساب ۰۱۴۴۴۴۳۰۳۰۰۰۰ به نام دانشگاه آزاد اسلامی 
واحد قشــم  نزد بانک ملی ایران  واریز نمایند  که پس از بازگشــایی پاکات مزایده ســپرده نفر اول تا سوم  مزایده تا عقد قرارداد با نفر اول نگهداری و  سپرده مابقی شرکت 

کنندگان مسترد خواهد گردید .
۲ - هزینه درج آگهی  در جراید به عهده برنده مزایده می باشد.

۳- شرکت در مزایده و پیشنهاد دادن به منزله قبول اختیارات و تکالیف دستگاه مزایده گذار خواهد بود.
۴-مزایده گذار در رد یا قبول پیشنهادات دارای اختیار تام می باشد.

۵- جهت بازدید و مشاهده مورد اجاره با اقای عبدالباسط رضوانی با شماره تلفن ۰۹۱۷۳۶۸۸۲۵۹ هماهنگ بفرمائید.

دانشگاه آزاد اسلامی واحد قشم



بازدید ۶ میلیون گردشگر 
خارجی از ایران در یک سال

معاون رئیس جمهور:
۵۰ هزار نفر جذب 
دستگاه های دولتی 

می شوند

افزایش ۷۸ درصدی 
ترانزیت جاده ای تا پایان 

اردیبهشت

اولویت بنــدی اولین دور از فروش خودروهای برقی مشــخص و وجوه 
بلوکه شــده مشتریان آزاد و قابل برداشت است؛ به گفته  رئیس سازمان 
توســعه تجارت هفته آینده نتایج مشــخص و بر روی ســایت سامانه 

بارگذاری خواهد شد.
به گزارش ایسنا، برای متقاضیان خودروهای برقی وارداتی که طی بازه 
هفت روزه نســبت به افتتاح حســاب وکالتی و واریز وجه ۱۰۰ میلیون 
تومانی در این حســاب اقدام کرده  بودند، ایــن امکان فراهم بود که از 
میان هفت مدل خودروی برقی وارداتی عرضه شــده از طریق ســامانه 
یکپارچه خودروهای برقی برای انتخاب و ثبت درخواســت یک خودرو، 
آن هم بدون شرایط و محدودیت ثبت نام  در طرح های فروش خودروها، 

اقدام کنند.
در ایــن دور از عرضــه خودروهــای برقی وارداتــی از هفت محصول 
عرضــه شــده، دو خــودرو دارای قیمت قطعــی در مبــادی ورودی 
ورودی مبــادی  در  علی الحســاب  قیمــت   دارای  خــودرو  پنــج   و 

بودند.
 بــا پایان یافتــن مهلت ثبت نام، فرآیند پایش مشــتریان آغاز شــد و 
همانطور که مهدی ضیغمی-رئیس ســازمان توســعه تجارت-، وعده 
کــرده بود، ایــن مقام مســئول در گفت وگو با ایســنا، از انجام فرآیند 

اولویت بندی ثبت نام کنندگان خبر داد و اعلام کرد: به دنبال مشــخص 
شــدن اولویت بندی ها، نتایج این دور از فروش خودروهای برقی، هفته 
آینده اعلام و بر روی سایت ســامانه یکپارچه عرضه  خودروهای برقی 
بارگذاری شــد و پس از آن، متقاضیــان می توانند با مراجعه به پروفایل 
کاربری خود در ســایت ســامانه، از نتیجه تخصیص خودروی انتخابی 

مطلع شوند.
وی افــزود: بــا انجــام فراینــد نوبت دهی هــا، وجــه بلوکه شــده 

مشــتریان در حســاب های وکالتی آزاد شــده و بســیاری از بانک ها 
 نیــز، ۱۰۰ میلیون تومــان مشــتریان را آزاد کرده و اجازه برداشــت

داده اند.
گفتنی اســت با مشخص شدن نتایج، از سوی شرکت های عرضه کننده 
برای منتخبان، پیامک واریز ارســال خواهد شد و پس از آن، مشتریان 
ظــرف پنج روز فرصت دارند تا وجه مورد نظر را به حســاب شــرکت 
واردکننده واریز کنند؛ بدیهی اســت که عدم واریز وجه طی مدت تعیین 
شــده، پس از فراخوان صورت گرفته، به منزله انصراف از طرح بوده و 

متقاضی از اولویت بندی سامانه حذف می شود.
بالغ بر ۱۴۰هزار نفر در این طرح عرضه  خودروهای برقی شرکت کرده 
که از این بین، بالغ بر ۲۵ هزار نفر برای سه مدل خودرو، ثبت درخواست 

داشته اند.
طبق تاکید رئیس سازمان توسعه تجارت، باتوجه به تعداد درخواست بالا 
برای این خودروها، امکان تشــکیل صف برای خرید خودروهای برقی 
در این ســامانه وجود ندارد و پس از اینکه متناسب با تعداد خودروهای 
موجود، افراد مشــخص شــوند و در اصطلاح رزرو )تا زمان واریز وجه( 
صورت گیرد، عملًا الباقی مشمول »عدم تخصص« یا »ابطال« خواهند 
بود و از این نوبت حذف خواهند شد و برای خرید باید در دورهای بعدی 

عرضه، از ابتدا ثبت نام کنند.
با مشخص شدن نتایج ثبت نام ها، از امروز، وجه مسدود شده در حساب 
وکالتی مشــتریان، آزاد و قابل برداشــت خواهد بــود؛ این موضوع به 
بانک ها ابلاغ شده و ظرف ۴٨ ساعت به آن ها فرصت داده شده تا وجوه 

مشتریان را از حالت وکالتی، خارج کنند.

رئیس سازمان توسعه تجارت خبر داد:

اولویت تخصیص خودروهای برقی مشخص شد  

اقتصادی
شماره 4427

شنبه 

12 خرداد  1403
4

طرح کاهش مصــرف کولرهای آبــی، در همایش ملی 
بهــره وری رونمایی شــد کــه براســاس داده های یک 
شــرکت دانش بنیان با فناوری ارائه شــده می توان تا ۱۰ 
 درصــد مصرف آب و ۲۵ درصد مصــرف برق را کاهش

داد.
بــه گزارش ایرنا، همایش ملی بهــره وری ایران با حضور 
رییس این سازمان و دیگر مســئولان از سایر دستگاه ها 
 در محل سالن اجلاس سران کشورهای اسلامی برگزار /

شد. 
در این همایش ۲ روزه سخنرانان به بحث و بررسی مسائل 
مختلف از جمله رشد اقتصادی از محل ارتقای بهره وری، 
 ارتقای بهره وری مبتنی بر مشارکت مردم و تحقق شعار سال 

پرداختند.
مدیرعامل یکی از شــرکت های دانش بنیان حاضر در این 
همایش با اشــاره به نوآوری این شرکت در زمینه کاهش 
مصرف آب و انرژی در کولرهای، گفت: این طرح، سیستم 
کولرهای آبی را هوشــمند می کند که با این کار دست کم 
۱۰ درصد مصــرف آب و ۲۵ درصد مصرف برق کاهش 
می یابد. طرح یاد شــده در همایش ملــی بهره وری حائز 

رتبه برتر شد.
وی افزود: یکی دیگر از طرح ها، سیســتم کنترل هوشمند 
شوفاژخانه ها است که مصرف گاز خانگی را بین ۱۰ تا ۲۰ 
درصد و مصرف گاز واحدهــای تجاری را بین ۳۰ تا ۴۰ 

درصد کاهش می دهد.
 همچنیــن از دیگــر طرح های مــا، افزایــش بازدهی 
و کاهــش آلاینده هــا در بویلــر موتروخانه هــا اســت 
را  انــرژی  هدررفــت  جلــوی  درصــد   ۴۰ تــا   کــه 

می گیرد.

  خبر
  

رونمایی از طرح کاهش مصرف آب و 
برق کولرهای آبی در همایش بهره وری

6پله
 صعود ایران در زده 
بندی گردشگری 

12کارخانه
 منتخب نشان اقتصاد 

مقاومتی گرفتند 

64 درصد
 حجم سدهای کشور 

پر شد 

31 رتبه
 ایران در سازمان 
بهداشت جهانی 

210تراوات
 ساعت از برق کشور 
در بورس به فروش 

می رسد 

تیتر های 
کوتاه خبری

مدیر نظــارت بر بازار اولیه ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار دربــاره آخریــن وضعیت افزایش ســرمایه 
شرکت های ایران خودرو و ســایپا گفت: در صورت 
اصلاح قوانیــن یا مصوبه شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی، مساله افزایش سرمایه ایران خودرو و سایپا 

مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
به گــزارش ایرنا از ســازمان بورس، پیرو افشــای 
برنامه های شــرکت ایــران خودرو بــرای خروج از 

شــمولیت ماده ۱۴۱ اصلاحیه قانون تجارت و اعلام 
این نکته که یکی از راهکارهای آن شــرکت، انجام 
افزایش سرمایه از محل مازاد تجدید ارزیابی دارایی ها 
اســت، »وحید روشــن قلب« مدیر نظــارت بر بازار 
اولیه ســازمان بورس و اوراق بهادار در مورد آخرین 
وضعیت افزایش سرمایه شــرکت های ایران خودرو 
و ســایپا گفت: مطابق مفاد مــاده ۱۴ قانون حداکثر 
اســتفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت 

از کالای ایرانی، انجام افزایش ســرمایه شرکت ها از 
محل مازاد تجدید ارزیابی دارایی ها هر پنج سال یک 
بار امکان پذیر اســت. وی اظهار داشــت: در صورت 
اصلاح قوانین یا تایید درخواســت شرکت های ایران 
خودرو و سایپا مبنی بر انجام این افزایش سرمایه در 
فواصل کمتر از پنج سال در شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی و همچنین ارســال درخواســت مطابق با 
ضوابط مقرر ســازمان بورس و اوراق بهادار، امکان 

بررســی درخواست این شــرکت ها فراهم می شود و 
سازمان محدودیتی در این زمینه ندارد.

روشــن قلب در ادامه خاطرنشان کرد: اکنون این ۲ 
شرکت، اطلاعاتی مبنی بر انجام کارشناسی دارایی ها 
برای افزایش ســرمایه به سازمان ارسال نکرده اند و 
مطابق با دستورالعمل افشــای اطلاعات، موظف به 
افشــای فوری هرگونه اطلاعات بــا اهمیت در این 

زمینه هستند.

مدیر نظارت بر بازار اولیه سازمان بورس اعلام  کرد:

بررسی افزایش سرمایه ایران خودرو و سایپا در صورت اصلاح قوانین

زمانبندی مناقصه :
 از کلیه مناقصه گراني که واجد شــرایط فوق مي باشند دعوت مي گردد 
نســبت به تهیه اسناد و شــرکت در مناقصه، در موعد مقرربه شرح ذیل 

اقدام نمایند. 
الف- تهیه اســناد مناقصه : از تاریخ ۱۴۰۳/۰۳/۱۲ لغایت ۱۴۰۳/۰۳/۱9 

تا ساعت ۱9:۰۰
ب- بارگذاري اسناد مناقصه از طریق سامانه ستاد : حداکثر تا روز یکشنبه 

تاریخ ۱۴۰۳/۰۴/۰۳  ساعت۱۳:۰۰
* ارســال پاکت الف بصورت حضوري ) مهر و لاك شده ( حداکثر تا روز 

یکشنبه تاریخ  ۱۴۰۳/۰۴/۰۳  ساعت۱۳:۰۰مي باشد.
پ- بازگشــایي پــاکات ارزیابي و  )الــف و ب و ج( : روز شــنبه تاریخ 

۱۴۰۳/۰۴/۰9 از ساعت ۰۰:۰٨
ث- محل خرید و بازگشــایی پــاکات مناقصه : کلیــه مراحل برگزاری 
مناقصه از دریافت اســناد تا ارائه پیشــنهاد مناقصه گران و بازگشــایی 
 پاکات از طریق ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت)ســتاد( به آدرس
www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در 
صــورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در ســایت مذکور و دریافت 

گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند . 
ج- پاکــت  الف : پاکت )الف( هم در ســامانه ســتاد بارگــذاری و هم 
بصورت حضوری )مهر و لاك شــده( تحویل دســتگاه مناقصه گزار  به 
آدرس بندرعباس – سه راهی فرودگاه- بلوار علی ابن ابیطالب- روبروی 
هنرستان شهید رجایی- دبیر خانه شرکت شهرك های صنعتی هرمزگان 

– تلفن: ۳۳66۵۳۵۱-۰76 گردد.
پیمانــکاري:  کار  ارجــاع  فرآینــد  در  شــرکت  تضمیــن  نــوع  د- 
بصــورت ضمانتنامــه معتبــر بانکي یــا فیش واریزي با شــماره شــبا 
IR ۳7۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۰۵67۰6۳7۵77۴ نــزد بانــک مرکزي جمهوري 
اســلامي ایران، بنام تمرکز وجوه ســپرده شــرکت شــهرکهای صنعتی 

هرمزگان.
ســایت شــرکت : WWW.ISIPO.ir امور پیمانهای شرکت شهرك های 

صنعتی هرمزگان

امور پیمانهای شرکت شهرک های صنعتی 
هرمزگان

شرکت شهرك های صنعتی هرمزگان در نظر دارد اجرای پروژه ذیل را بر اساس قانون برگزاری مناقصات مصوب مجلس شورای اسلامی و به استناد آیین 
نامه راه اندازی و فعالیت سامانه تدارکات دولت، مصوب هیات محترم وزیران از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید .

موضوعردیف
مبلغ تقریبي برآورد 

)ریال(
مبلغ تضمین شرکت

درفرآیند ارجاع کار 
پیمانكاري )ریال(

گواهي صلاحیت 
پیمانكار

۱

هاي  کانال  و  معابر  دسترسي،  راه  خروج،  و  ورود  رمپ  احداث 
هدایت سیلاب)به متراژ تقریبي خاکبرداري7٨7۵٨.9٨مترمکعب، 
خاکریزي ۱۲6۱۱.6۳( ناحیه صنعتي بندر معلم به مدت ۱۲ماه 

شمسي 

۲6۵.۱۲6.٨۵6.۴9۳ ریال طبق 
فهرست بهاي رشته راه، راه آهن و 

باند فرودگاه سال۱۴۰۳
حداقل پایه ۵ ۱۳.۲6۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال

رشته راه

۲
احداث پل شهرك صنعتي بندرخمیر و راه هاي طرفین آن )به 
خاکریزي۱۵۲9متر  مترمکعب،  خاکبرداري67۵  تقریبي  متراژ 

مکعب، آسفالت۳۱۵تن(به مدت ٨ ماه شمسي

۳۵.۰9۲.679.7۳۲ ریال طبق 
فهرست بهاي رشته راه، راه آهن و 
باند فرودگاه و خطوط انتقال آب و 

توزیع آب روستایي سال۱۴۰۳

حداقل پایه ۵ ۱.76۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال
رشته راه

اجراي فاز ۳ اجرایي شبکه توزیع آب  )به متراژ تقریبي ۵6۵۵ متر ۳
طول( شهرك صنعتي گمبرون به مدت 6 ماه شمسي

٨7.۰7۳.77۵.۱7۴ ریال طبق 
فهرست بهاي انتقال و توزیع آب 

روستایي سال۱۴۰۳
حداقل پایه ۵ رشته ۴.۳6۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال

آب

توسع و اصلاح شبکه روشنایي معابر شهرك صنعتي بندرخمیر ۴
به مدت6 ماه شمسي

 ۵۳.۱۰۳.7۲۰.۴۳۰ریال طبق 
فهرست بهاي رشته ابنیه، توزیع 
نیروي الکتریکي برق سال ۱۴۰۳

حداقل پایه ۵ رشته ۲.66۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال
نیرو

متوسط ۵ فشار  شبکه  و  ۲شهرك(  )فاز  روشنایي  شبکه  توسعه 
هوایي ۲۰ کیلو ولت شهرك صنعتي میناب به مدت ۳ماه شمسي

۳٨.٨۲۱.96۲.۲7٨ ریال طبق 
فهرست بهاي رشته ابنیه، توزیع 
نیروي الکتریکي برق سال ۱۴۰۳

حداقل پایه ۵ رشته ۱.9۵۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال
نیرو

اداره کل ورزش و جوانــان اســتان هرمزگان در نظر دارد مناقصه طرح های مشــروحه ذیل را از طریق مناقصه عمومــی یک مرحله ای انجام  نماید لذا 
شــرکتهای متقاضی میتوانند جهت دریافت اســناد  مناقصه از تاریخ ۱۴۰۳/۰۳/۱۳ لغایت ۱۴۰۳/۰۳/۲۱ به مدت 9 روز به سامانه ستاد الکترونیکی دولت 

مراجعه نمایند. ضمنا  هزینه نشر آگهی بر عهده برنده مناقصات میباشد. تلفن ۳۳۳۳۱۵۲۳ در ساعات اداری پاسخگوی متقاضیان می باشد.

*تبصره: تاریخ فروش از ۱۴۰۳/۰۳/۱۳ لغایت ۱۴۰۳/۰۳/۲۱ تاریخ تحویل ۱۴۰۳/۰۴/۰۲ افتتاح پاکات ۱۴۰۳/۰۴/۰۳ 

اداره کل ورزش وجوانان استان هرمزگان

مجمع عمومی فوق العاده نوبت اول شرکت تعاونی مسکن ملوانان دریایی جنوب به شماره ثبت ۱۰۲۴ و شناسه ملی ۱۰٨۰۰۰۳٨۵۲9 رأس 
ســاعت ۰9:۰۰ روز سه شــنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۲9 در محل ســالن هفتم آذر به آدرس: بندرعباس، بلوار پاسداران، شهرك ولی عصر )عج(  

برگزار می شود.
 از کلیه اعضاء دعوت می شود شخصاً یا وکالتاً جهت اتخاذ تصمیم نسبت به موضوعات ذیل در این جلسه حضور به هم رسانند.

دستور جلسه:

*تصمیم گیری درخصوص تمدید مدت فعالیت شرکت تعاونی.

 
ردیف

مقدار عنوان پروژه
مترمربع

براورد فهرست بها 
1402 به ریال 

میزان ضمانتنامه به 
ریال

1۰۰۰تکمیل سالن ورزشی جکدان بشاگرد1
2۶.۰۸2.۰22.۰1۷1.3۰4.1۰1.1۰1

12۸۰تکمیل سالن ورزشی چند منظوره نیمه کار بندرخمیر2
۵۸.92۸.۵۶۷.3122.94۶.42۸.3۶۶

12۸۰تکمیل سالن ورزشی چند منظوره پی پشت قشم3
4۵.۶۰1.1۸۵.3۷32.2۸۰.۰۵9.2۶9

شرکت تعاونی مسكن ملوانان دریایی جنوب

1024

ضمنا به اطلاع می رساند که به موجب ماده 19 آئین نامه نحوه تشکیل مجامع عمومی؛ تعداد آراء وکالتی 

هر عضو حداکثر یک رأی و هر شخص غیر عضو نیز تنها یک رأی خواهد بود و اعضاي متقاضي اعطاي نمایندگي، 

مي بایست به  همراه نماینده خود حداکثر تا تاریخ 14۰3/۰3/2۷ از ساعت ۸:۰۰ الی 14:3۰ در محل دفتر شرکت 

تعاونی حاضر تا پس از احراز هویت و تأیید وکالت، برگه ورود به مجمع را دریافت دارند.



اجتماعی

معــاون رییــس جمهــور و رئیس ســازمان حفاظت 
محیط  زیســت با تاکید بر اینکــه انجمن های علمی 
بــرای معضلات محیط زیســتی کشــور راه حل ارائه 
دهنــد، گفت: تمام مجموعه ســازمان محیط زیســت 
و عرصه هــای تحــت مدیریــت این ســازمان هیچ 
 گونه خط قرمزی برای حضور دانشــجو و پژوهشــگر

ندارد.  
بــه گزارش ایرنــا از روابط عمومی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت، علی سلاجقه در جلســه همفکری با 
روســای انجمن ها و اتحادیه های علمی دانشگاهی، 
با تسلیت به مناسبت شــهادت شهید جمهور، حضرت 
آیت الله رئیســی و هیات همراه در ســانحه ســقوط 
بالگرد، اذعان داشت: خدا را شاکرم در روزهایی که غم 
سنگینی بر دل همه ما وجود دارد فرصتی پیش آمد تا 
در خدمت اساتید و صاحبنظران باشیم، آنچه اتفاق افتاد 
بســیار جانکاه بود اما مردم در یک همه پرسی بزرگ 
ایشــان را برای همیشــه به عنوان یک رئیس جمهور 
شــهید انتخاب کردند و این اتفاق در تاریخ کشــور به 

ثبت رسید. 
وی با اشــاره به اینکه محیط زیســت بــدون دانش و 
فناوری معنا و مفهومی ندارد، افزود: محیط زیست دنیا 
در مرز دانش و فناوری حرکت می کند به همین دلیل 
ما با اعتقاد به ظرفیت علمی در راستای حل مشکلات 
گام برمی داریم و از انجمن های علمی می خواهیم که 
برای مشکلات محیط زیستی کشور راه حل ارائه دهند.

سلاجقه ادامه داد: در خصوص تغییر اقلیم طبق برنامه 
هفتــم ۱۵ درصد ایــن برنامه به صورت مســتقیم به 
ســازمان حفاظت محیط زیست مربوط است و در این 
بحث از ظرفیت انجمن ها استفاده کردیم که بسیاری 
 از کمیتــه ها و کارگــروه ها در این حوزه مشــارکت 

کردند.
معاون رییس جمهور اضافه کــرد: با ایجاد هاب تغییر 
اقلیم کشــور و ارتقا مجموعه پژوهشــکده و همچنین 
راه انــدازی پارک علم و فناوری نیاز به توانمندی ها و 
ظرفیت های انجمن های علمی داریم تا بتوانیم برای 
مسائل و مشکلات این حوزه راه حل های علمی داشته 
باشــیم، همچنین ما از لحاظ بانک ژن، ذخایر ژنتیکی 

بسیار قوی داخل کشور داریم.
ســلاجقه دربــاره فراخــوان عناویــن پایــان نامه و 
رســاله دکتری و لزوم مشارکت دانشــجویان، گفت: 
ســازمان با داشــتن حــدود ۲۷۰ لایــه اطلاعاتی و 
ســازماندهی فرآیندها یکی از قوی ترین ســامانه ها 
را در بین دســتگاه های اجرایی کشــور دارد که باید 
در اختیــار تمام مجموعه های علمی کشــور قرار گیرد 
 و مــا در ایــن زمینه هیــچ گونه محدودیتــی اعمال

نمی کنیم .
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: در خصوص 
ظرفیت های مشــارکت بین الملل پس از وزرات امور 
خارجه با عضویت در بیش از ۵۴ کنوانســیون و بحث 
های الحاقی و پروتکل ها بیشــترین مناســبات بین 
المللــی را در بین دســتگاه های کشــور داریم و این 
 ظرفیت کامــلا در اختیار انجمن های علمی کشــور

است.
استانداردهای محیط زیستی به ویژه در حوزه های 

بین رشته ای باید دقیق تر انجام گیرد
همچنین در این جلســه امین پــاداش، رییس انجمن 
مدیریت و مهندسی بهداشــت ایمنی و محیط زیست 
ایران با تاکیــد بر اینکه برای فعالیــت در حوزه های 
علمی باید به اســتانداردهای علمی توجه داشته باشیم، 
تصریح کرد: اســتانداردهای محیط زیستی به ویژه در 
حوزه های بین رشــته ای بایــد دقیق تر انجام گیرد و 
در این زمینــه انجمن های علمی می توانند در به روز 
رسانی و حتی تهیه این استانداردها به سازمان حفاظت 

محیط زیست کمک کنند.
در ادامه محمد حســن نامی ، رییس انجمن ژئوپلتیک 
ایران نیز در این جلسه با اشاره به لزوم مشخص شدن 
اولویــت های پژوهشــی در ســازمان حفاظت محیط 
زیست، ادامه داد: تعیین اولویت های پژوهشی می تواند 
به انجمــن های علمــی در ارایه خدمات پژوهشــی 
 مناســب به ســازمان حفاظت محیط زیســت یاری 

رسانند.
همچنین علی اصغر طالبــی کدهدوئی، رییس انجمن 
حشره شناسی ایران در ادامه با اشاره به نقش حشرات 
و بندپایان در زندگی ما انســانها و تداوم حیات بر روی 
کره زمیــن، گفت: یکی از جدی ترین مســائل ما در 
کشــور در عصر حاضر و حتــی در آینده بحث آفت ها 
خواهــد بود و ما باید برای مقبله با این مســاله برنامه 

ریزی داشته باشیم.
وی تصریح کرد: مطابق مطالعات بین المللی کشورهای 
جنوب آســیا از ســال ۱۹۶۰ تا ۲۰۲۰ نزدیک به ۴۳۲ 
میلیارد دلار از حمله آفــت ها زیان اقتصادی دیده اند 
این در حالیســت که این رقم در کشورهای آمریکای 
جنوبی ۲۰۴ میلیارد دلار است و در کشورهای آمریکای 
شمالی به رقم باور نکردنی ۶.۱ تریلیون دلار می رسد 
و ما حتما باید برای این مسائل و نحوه مقابله با آنها در 

کشور برنامه داشته باشیم.

رییس دادگاه منافقین در جلســه آخر ایــن دادگاه از دولت ها 
خواســتار شــد با اولویت دادن به امنیت مردم خود، در استرداد 

اعضای منافقین به جمهوری اسلامی ایران اقدام کنند.
خبرگزاری مهر، گروه جامعه؛ گروهک تروریســتی منافقین از 
خرداد ۱۳۶۰ و پس از عزل بنی  صدر به صورت رسمی عملیات 
مســلحانه و ترور را برای مقابله با انقلاب مردم ایران برگزیده 
بود، در طول این ســال ها دســت به جنایــات زیادی در حق 
مردم ایران زده اســت. کارنامه جنایت های گروهک تروریستی 
منافقین، تاریخی ســیاه و ضد بشری را شامل می شود که سند 

قتل عام بیش از ۱۷ هزار غیرنظامی ایرانی است.
در کارنامه این گروهک تروریســتی فهرســت بلندی از ترور 
شخصیت های سیاسی، علمی و مذهبی ایران وجود دارد؛ ترور 
۷۲ نفر از شخصیت های سیاســی کشورمان با انفجار در دفتر 
حزب جمهوری اســلامی، ترور ناکام مقام معظم رهبری، ترور 
شهیدان رجایی و باهنر، ترور آیت الله دستغیب، آیت الله قدوسی 
و آیت الله مدنی، ترور صیاد شیرازی و ترور دانشمندان هسته ای 
از دیگر اقدام های تروریســتی این گروهک است از این روی 
دادگاه کیفری رسیدگی به اتهامات این گروهک از سال گذشته 

آغاز شده است.
نخستین جلسه دادگاه اعضا و سرکرده های گروهک تروریستی 
منافقین سه شــنبه ۲۱ آذر در دادگاه کیفری یک استان تهران 

برگزار شد و طی ۱۰ جلسه تا پایان سال گذشته ادامه یافت.
متهمان پرونده

تشــکیلات موســوم به مجاهدین خلق )معروف به گروهک 
منافقین(، مسعود رجوی، مریم قجر عضدانلو )معروف به مریم 
رجوی(، مهدی ابریشمچی، زهره اخیانی، فهیمه اروانی، مهدی 
براعی، مژگان پارســیایی، زهرا مریخی آهنگر کلایی، محمد 
علی توحیدی خانیکی، علی خدایی صفت، مهدی خدایی صفت، 
عباســعلی داوری فیضی پور آذر، ســید مجید سید المحدثین، 
صدیقه حسینی، محمد طریقت منفرد، مهوش سپهری، قدسی 
خرازیان، مهناز ســلیمانیان، محسن ســیاه کلاه، مریم فضل 
مشهدی، بهشته شــادرو، ژیلا دیهیم، ابوالقاسم رضایی، حمیرا 
حجتی امامی، محمود عطایی کاریزی، گلنار جواهری ساعتچی، 
مهریان حاجی نژاد، مرتضی اسماعیلیان مارنانی، دولت نوروزی 
منجیلی، زهرا بخشــایی، محمد حیاتی، نیکو خائفی اشکذری، 
عذرا علوی طالقانی، جمیله ابریشم چی، محمود قجر عضدانلو، 
بدری پورطباخ و محمد جواد قدیری مدرسی از متهمان حاضر 

در این پرونده هستند.
فرهاد الفت، رؤیا احمدی موسوی، بهزاد نظیری، فرشته یگانه، 
معصومه بلورچی، یاســر جهان نژادی، فائــزه خیاط حصاری 
محمدی، صالح رجوی، محمد سادات خوانساری، پرنیان سرآمد، 
حکیمه سعادت نژاد، حمیده شاهرخی امیری، ثریا شهری، پروین 
صفایی، محمود فخارزاده، عشرت محبت کار، علیرضا معدنچی، 
عباس میناجی مقدم، حمیدرضا اســحاقی، علیرضا امام جمعه، 
اســدالله اوسطی، فاطمه آدرســی، مصطفی آسیفی، زهره بنی 
جمالی، محمود بنی هاشمی، اسدالله بهرامی، علیرضا بهرامی، 
عزیز اله پاک نژاد، مهرافروز پیکر نگار، مریم حاج خانیان، احمد 
حنیف نژاد، پرویز خزایی، حسین دادخواه، فاطمه داوران، حسین 
ربوبی خبوشانی، سپیده ابراهیمی، بیژن رحیمی، آزاده رضایی، 
هادی روشن روانی، محمد ســادات دربندی، فریدون سلیمی، 
عباس شاکری، سهیلا شعبانی، احمد شکرائی، سهیلا صادق، 
مهران صادق، طاهره ضیایی، کبری طهماسبی، رقیه عباسی، 
زهره عطریانفر، مهری علیقلی، مرتضی فخار، سید اسدالله فقیه 
دزفولی، ایرج فیض بوسجینی، پرویز کریمیان سیچانی، احمد 
گلپایگانی، فرید ماهوتچی حســینی، مهدی مددی الموسوی، 
ســید محمود احمدی علون آبادی، ســید جواد احمدی علون 
آبادی، اسماعیل مرتضایی، محمود معیری، رقیه ملک محمدی، 
حسن نظام الملکی، نسرین نظری علی آبادی، علی هادی زاده 

و الله کرم هوشنگی متهمان این پرونده هستند.
در دو جلسه اخیر دادگاه منافقین چه گذشت؟

دور جدیــد دادگاه رســیدگی به اتهامــات ۱۰۴ نفر از اعضای 
سازمان مجاهدین خلق موسوم به منافقین و همچنین ماهیت 
این ســازمان به عنوان یک شــخصیت حقوقی، روز سه شنبه 
۴ اردیبهشت ماه در شــعبه یازدهم دادگاه کیفری یک استان 
تهران به ریاســت قاضی حجت الاسلام والمسلمین دهقانی و 
مستشــاران دادگاه مرتضی تــورک و امین ناصری در مجتمع 
قضائی امام خمینی )ره( به صورت علنی برگزار شــد، و تاکنون 
دو جلســه از دور جدید دادگاه با حضور اهالی رسانه و خانواده 

شهدای حوادث تروریستی تشکیل شده است.
خط و نشان برای سازمان های بین المللی و اینترپل

قاضی دهقان در یازدهمین جلســه دادگاه منافقین اظهار کرد: 
به ســازمان های بین المللی و اینترپل و دســتگاه های قضائی 
و انتظامی کشــورها بیان می کنم اکنون بــرای ۱۰۴ متهم با 
کیفرخواســت صادره در دادگاه صالح رسیدگی به پرونده ای در 
جریان قرار دارد که متهم به جنایاتی بیش از یک قتل هستند.

وی ادامه داد: اما اکنون ۱۰۴ نفر که متهم به پوست کندن زنده 
افراد و بمب گذاری هســتند، نباید پیشگام شوند و از نهادهای 
صالح خود خواستار استرداد و خروج این افراد از کشورشان است 
تا تعیین تکلیف نهایی متهمان با این اتهامات در دادگاه صورت 
گیــرد؛ دادگاهی که متهمان آن آزادانــه حق انتخاب وکیل را 

دارند.
قاضی افزود: به مردم آلبانی و برخی کشــورهای اروپایی اعلام 
می کنم اکنون افرادی که برای آن ها کیفرخواســت صادر شده 
است و دادگاهی با بهره مندی از حق انتخاب وکیل برای دفاع 
از اتهامات انتســابی در وجود دارد؛ عملی که به نظر می رســد 
دولت های این کشــورها آن ها را نســبت به این موضوع آگاه 

نکردند.
رئیــس دادگاه ابراز امیدواری کرد دولت هــا با اولویت دادن به 
امنیت مردم خود در اســترداد آن ها به جمهوری اسلامی ایران، 

اقداماتی را در راستای منافع ملی خود انجام دهند.
باید اصحاب رسانه جنایات گروهک منافقین را رسانه ای 

کنند
در ادامه با دســتور قاضی ســید میثم حکیم زاده حسینی یکی 
از وکلای شــکات پرونده برای بیــان اظهارات خود در جایگاه 

قرار گرفت.
حکیم زاده حسینی متن لایحه آماده شده را تقدیم دادگاه کرد و 
گفت: اصحاب رسانه باید جنایات گروهک منافقین را رسانه ای 

کنند.
قاضی در تذکر به این وکیل بیان کرد: دادگاه هنوز واژه جنایت 
و جرم را به کار نبرده اســت و در کیفرخواست از واژه اتهامات 

استفاده شده است، هنوز دادگاه هیچ قضاوتی نکرده است.

     خبر 
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در دو جلسه اخیر دادگاه منافقین چه گذشت؟

از درخواست استرداد منافقین تا تشریح 
جنایات تروریستی آنها

پس  لرزه های برگزاری امتحانات نهایی در ســه پایه دوره 
متوســطه دوم، دانش آموزان پایه نهــم را هم درگیر کرده 
است و آنها برای آشنایی با ســؤالات امتحانات نهایی پایه 
دهم، سطح دشوارتری از سؤالات را در امتحانات هماهنگ 

کشوری پایه نهم تجربه می کنند.
به گزارش همشــهری آنلایــن، امســال امتحانات نهایی 
دانش آمــوزان در پایه هــای دهم، یازدهــم و دوازدهم در 
حال برگزاری اســت. در کنار این موضوع برای نخســتین 
بــار دانش آموزان پایه نهم نیز در ســه درس علوم، ریاضی 

و ادبیات در امتحانات هماهنگ کشوری شرکت می کنند.
روز یکشنبه ۶ خرداد امتحانات هماهنگ کشوری پایه نهم 
برای درس علوم برگزار شــد اما دشواری سؤالات ارائه شده 

نه تنها دانش آموزان که اینبار معلمان را هم شوکه کرد!
شوکه شدن دانش آموزان با امتحان علوم

دشــواری ســؤالات علوم تا جایی بود که برخی معلمان از 
شوکه شــدن دانش آموزان در حین جلســه امتحان سخن 

می گویند.
به نظر می رســد عملکرد ضعیف دانش آمــوزان ایرانی در 
آزمون هــای بین المللی تیمز و پرلز و ســطح پایین نمرات 
دانش آمــوزان در امتحانات نهایی حداقــل در بازه زمانی ۵ 
ســال اخیر مسؤلان وزارت آموزش و پرورش را برآن داشته 
تــا با تغییر رویکرد و طراحــی امتحانات هماهنگ در پایان 
هر دوره تحصیلی به دنبا محک ســطح علمی دانش آموزان 

باشند.
پس لرزه های امتحانات نهایی

از ســوی دیگر پس لرزه های برگــزاری امتحانات نهایی در 
ســه پایه دوره متوســطه دوم، دانش آموزان پایه نهم را هم 
درگیر کرده اســت و آنها برای آشنایی با سؤالات امتحانات 
نهایی پایه دهم، سطح دشوارتری از سؤالات را در امتحانات 

هماهنگ کشوری پایه نهم تجربه می کنند.
دو پرسش از مسئولان

البتــه این رویکرد در بازه زمانی فعلی از دو حیث قابل تأمل 
اســت: نخست آنکه رهبر انقلاب اردیبهشت سال ۱۴۰۱ بر 
ضــرورت ارائه علم نافع در مدارس تأکیــد و در این رابطه 
اعلام کردند: »الان در دبیرســتان ها و شاید دبستان های ما 
دانش هایی تدریس می شود که هیچ فایده ای به حال امروز 
و آینده دانش آموز ندارد؛ یک ذهنیاتی است که یادشان هم 
می رود، در هیچ مســئله زندگی بــه این ها کمک نمی کند، 
این ها را شناســایی و حذف کنید. علم نافع آن علمی است 

که بتواند استعداد جوان و نوجوان را شکوفا کند«
در چنین شــرایطی که باید رویکرد نظام آموزشی کشور در 
همین راســتا تغییر کند و حتی مســئولان وعده تحولاتی 
در کتاب های درســی با هــدف ارائه علم نافــع را داده اند، 
تصمیماتــی که نمونه آن را در برگــزاری امتحانات نهایی 

مشاهده کردیم در تناقض با این هدف مهم است.
دوم؛ در شــرایطی که معلمان هنوز بــرای تدریس به این 
شــیوه آموزش ندیده اند و طبیعتاً تدریس برای دانش آموزان 
به شیوه مفهومی انجام نمی شود چگونه سؤالات امتحانات 
به شــیوه تحلیلی طراحی می شــود؟ آیا بازنده اصلی ماجرا 
دانش آموزان نیســتند؟ تبعات این موضوع و تأثیر منفی آن 
در به مخاطره انداختن سلامت روان دانش آموزان به عنوان 
نسل آینده کشور مورد توجه مسئولان نظام آموزشی کشور 

است؟
نادیده گرفتن سلامت روان دانش آموزان

شیوه طراحی سؤالات با اعتراض معلمان علوم پایه نهم هم 
همراه شــده اســت و برخی از آنها این روش را به مخاطره 
انداختــن ســلامت روان میلیون ها دانش آمــوز آن هم در 
حساس ترین بازه ســنی یعنی دوره نوجوانی می دانند که در 

نهایت می تواند منجر به افسردگی نسل آینده کشور شود!
انتقاد معلمان به طراحی سؤالات دشوار و غیراستاندارد 

نهایی
آقای کاشانی یکی از معلمان درس علوم در یکی از مدارس 
غیرانتفاعی تهران است که با انتقاد نسبت به طراحی دشوار 
ســؤالات امتحانات هماهنگ کشــوری علوم پایه نهم به 
تســنیم می گوید: امسال برای نخســتین بار امتحان درس 
علوم به صورت کشــوری برگزار شد. به نظر می رسد برای 
ســنجش ســطح علمی دانش آموزان و وضعیت آموزش در 
کشــور دروس علوم، ریاضی و ادبیات پایه نهم را به صورت 

کشوری برگزار کردند.
وی افزود: پیش از امســال اغلب معلمان نمونه ســوالات 
امتحانات نهایی استانی را با دانش آموزان تمرین می کردند و 
برای معلمان مشــخص بود که سوالات طراحی شده شامل 
سطوح دانش، آگاهی و تحلیل است و سطح سوالات عمدتاً 

ساده و متوسط و تعداد سوالات مفهومی محدود بود.
این معلم علوم پایه نهم با اشــاره به طراحی سوالات بسیار 
دشوار که بر خلاف عرف مرسوم طراحی سوالات بود، گفت: 
وقتی معلم به دانش آموزان می گوید که ســوالات امتحانات 
اینگونه طراحی می شــود طبیعتاً آنها مطالعه خود را بر این 
اســاس قرار می دهند اما در امتحانات علوم با تعداد زیادی 
از سوالات تحلیلی مواجه شدند در حالیکه آموزش های ارائه 
شــده در مدارس هم دانش آموزان را برای پاســخگویی به 

سوالات تحلیلی آماده نمی کند.
کاشــانی بیان کرد: در حال تصحیــح برگه های امتحانات 
دانش آموزان هســتم و کاملًا مشــخص اســت که سطح 
سوالات بالاتر از سطح کتاب درسی است و این باعث شده 
تا دانش آموزان نتوانند به ســؤالات پاســخ دهند در حالیکه 
ارائه سوالات دشوار و تحلیلی در امتحانات باید درصدبندی 
باشــد و نمی توان به هر میزان که طراحان تمایل داشــتند 

سوالات دشوار در امتحانات ارائه کرد.
نگرانی برای امتحانات بعدی

وی با اشــاره به اینکه سوالات امتحانات نهایی درس علوم 
معلمان را هم غافلگیر کرد چه برسد به دانش آموزان متذکر 
شد: حداقل انتظار این بود که آموزش و پرورش نمونه ای از 
سوالات امتحانات کشــوری را اسفند ماه برای معلمان پایه 
نهم ارســال می کرد تا آنها با طرز تفکر طراحان سوال آشنا 

شوند و دانش آموزان را هم در این مسیر آماده کنیم.
ایــن معلم پایه نهم مطرح کرد: هم اکنون دانش آموزان پایه 
نهم نگران امتحانات دروس فارسی و ریاضی هستند و اگر 
این سبک از سوالات ادامه یابد، ریزش نمرات دانش آموزان 

بسیار زیاد خواهد بود.
تغییر رویکرد در ارزیابی دانش آموزان

در همین ارتباط محســن زارعی؛ رئیس مرکز ارزشــیابی و 
تضمیــن کیفیت وزارت آموزش و پرورش درباره دشــواری 
ســوالات امتحانات هماهنگ کشــوری درس علوم گفت: 
هدف آزمون های هماهنگ دوره ابتدایی و متوسطه اول این 
است تا اهداف برنامه درســی که مبتنی بر شایستگی های 
پایه است، محقق شود همچنین در ارزشیابی باید حد تسلط 
دانش آموز مشــخص شــود بنابراین آزمون های هماهنگ 

کشوری به صورت عملکردی طراحی شد.
وی افزود: آزمون های هماهنگ کشــوری با هدف سنجش 
شایستگی های پایه دانش آموزان طراحی شده است و طبیعی 
اســت که در ابتدا تغییری در ســاختار رخ ندهد بنابراین به 
طراحان سوالات اعلام کردیم با رویکرد آزمون عملکردی و 

مبتنی بر کتاب درسی طراحی سوال انجام شود.
به معلمان اطلاع داده بودیم!

رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت وزارت آموزش و 
پرورش متذکر شــد: بســیاری از معلمان هنوز با این روش 
آشــنا نیســتند در حالیکه به معلمان پایه نهم اطلاع رسانی 
شده بود طراحی سوالات امتحانات هماهنگ کشوری بدین 
شــیوه است از ســوی دیگر دانش آموزان پایه نهم با شیوه 
طراحی سوالات امتحانات نهایی در پایه دهم آشنا می شوند.

زارعی در پاسخ به این پرســش که معلمان علوم پایه نهم 
می گویند، نمونه سوالات برای آشنایی آنها با شیوه طراحی 
سوالات در اختیارشان قرار نگرفته بود، گفت: دوره آموزشی 
آشــنایی با آزمون هــای عملکردی برگزار شــد همچنین 
در بخشــنامه ای برای معلمان تشــریح کردیــم که آزمون 

عملکردی چگونه است.
وی ادامه داد: معلمان آموزش دیده اند تا مبتنی بر شایستگی 
تدریس کنند و ارزشیابی مســتمر هم باید بر همین اساس 
باشــد اما اشکال کار این اســت که این روش به فراموشی 
سپرده شــده و اکنون تلاش می کنیم اهداف برنامه درسی 

مبنا قرار بگیرد.
فعلا نمی توان درباره دشواری سوالات سخن گفت!

رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت وزارت آموزش و 
پرورش در پاســخ به این پرسش که آیا سوالات تحلیل هم 
می شــوند تا اگر سوالی دارای اشکال بود، شناسایی و حذف 
شود، افزود: ســال گذشته در امتحانات نهایی پایه دوازدهم 
تمام ســوالات را تحلیل کردیم و نتایج تحلیل را امسال در 
اختیار طراحان سوالات امتحانات نهایی قرار دادیم همچنین 
گروه های آموزشی، سوالات طراحی شده را بررسی می کنند 
و اگر تشخیص داده شود ســوالی اشکال دارد در راهنمای 

تصحیح ذکر خواهد شد.
وی در پایان متذکر شــد: تشخیص میزان دشواری سوالات 
فعلًا امکان پذیر نیســت و نمی توان براساس نظرات افراد 
مدعی شــد که سوالات دشوار اســت، پس از اعلام نتایج 
امتحانــات هماهنگ کشــوری پایه نهــم می توانیم درباره 

دشواری سوالات اظهارنظر کنیم.

انتقاد معلمان از سؤالات دشوار و غیراستاندارد نهایی 

ســازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری بندرعباس در نظر دارد فراخوان عمومی یک 
مرحله ای پروژه تهیه و تعمیر نگهداری تابلو های خورشیدی الکترونیکی به شماره 

۲۰۰۳۰۰۴۹۱۶۰۰۰۰۱۱  را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیــه مراحل برگــزاری فراخوان از دریافــت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی 
 پاکــت ها از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولت )ســتاد( به آدرس

www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شــرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در ســامانه، نسبت به ثبت نام و 
دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و 

مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار فراخوان: ۱۴۰۳/۰۳/۱۲ ساعت ۱۲:۰۰
- مهلت دریافت اسناد فراخوان: ۱۴۰۳/۰۳/۱۹ ساعت ۱۹:۰۰

- مهلت ارسال پیشنهادات:  ۱۴۰۳/۰۴/۰۲ ساعت ۱۹:۰۰
- زمان بازگشایی پاکت ها ۱۴۰۳/۰۴/۰۳  ساعت ۱۴:۰۰

این آگهی برابر آئین نامه معاملات جدید شــهرداری تهران تسری به مراکز استانها صرفاً 
یک نوبت منتشر می گردد.

نوع و مبلغ تضمین شــرکت در فرایند ارجــاع کار: ضمانت نامه بانکی یا فیش واریزی به 
مبلغ ۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال

اطلاعات تماس و آدرس دســتگاه : میدان دفاع مقــدس- ابتدای بلوار علی ابن ابیطالب 
شماره ۰۷۶۳۳۷۱۰۰۰۳

روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری بندرعباس

رئیس اداره پارک های ملی خجیر و سرخه 
حصار از نجات و رهاســازی یک راس قوچ 
 وحشــی در پارک ملی ســرخه حصار خبر

داد.
به گزارش ایرنا، سید حسن فراهانی گفت: 
طی تماس تلفنی ازسوی مسئولان پادگان 
نظامی مبنی بر حمله ور شــدن سگ های 
بلا صاحب به حیات وحش، ماموران اجرایی 
این اداره ســریعا در محل حضور پیدا کرده 

و پس از بررســی موضوع، قوچ آسیب دیده 
را زنده گیری کــرده و برای درمان اولیه و 
نگهداری به یگان حفاظت محیط زیســت 

استان تهران انتقال دادند.
وی با اشــاره به اینکه این حیوان آســیب 
دیده بــرای انجام معاینــه بالینی و درمان 
به کلینک حیــات وحش اداره کل حفاظت 
محیط زیســت اســتان تهران منتقل شد، 
افزود: ایــن حیوان پس از انجــام مراحل 

درمانی توسط دامپزشــک و بهبود شرایط 
جسمانی توســط ماموران محیط زیست در 

زیســتگاه های طبیعی پارک ملی ســرخه 
حصار رهاسازی شد.

فراهانی ضمن قدردانی از حس مســئولیت 
شهروندان نســبت به حیات وحش از تمام 
طبیعت گردان و گردشــگردان خواست در 
هنگام ورود به مناطق حفاظت شده و پارک 
های ملی از از نزدیک شدن و تعقیب حیات 
وحش بویژه، بــره های تازه متولد شــده 

خودداری کنند.

رهاسازی یک راس قوچ وحشی در پارک ملی سرخه حصار

وکیــل بابک زنجانی با اشــاره بــه اینکه 
بازار شــایعات درباره موکلش همیشه داغ 
بوده اســت، گفت: مردم و رسانه ها حقایق 

و وقایــع این پرونــده را از مجاری قانونی 
پیگیری کنند. رســول کوهپایه زاده، وکیل 
بابک زنجانــی در گفت وگو با خبرنگار مهر 

در پاسخ به پرسشــی مبنی بر اینکه گفته 
می شــود بابک زنجانی آزاد شــده و اخیراً 
دیداری هم با خانواده اش داشــته اســت، 
اعلام کرد: از زمان تشکیل این پرونده بازار 
شایعات در خصوص موکلم داغ بوده است.

وی افــزود: به مــردم و رســانه ها توصیه 
می کنــم حقایق و وقایع ایــن پرونده را از 
مجاری قانونی یعنی سخنگوی قوه قضائیه 
یــا وکیل زنجانــی پیگیری کننــد چراکه 

شایعات اساس و پایه ندارد.

بابک زنجانی آزاد شد؟



طنز

د(
اش

و ر
خال

ی )
ار

نص
د ا

اش
: ر

ظر
ر ن

زی

طنز شماره 64427
شنبه 

12 خرداد  1403

قسمت چهل و پنجم:
دکان واژه وقتی می شود باز

مکان گیرد به جای شرکت، »انباز«

سپس انباز و شرکت چون بمیرد
به ناگه »کُمپنی« جایش بگیرد!

ردیف کلبه های تنگ و تاریک
بنای کاخ های محکم و شیک

ز یک سو بوق ماشین سواری
ز یک سو شیهه یابوی گاری

ز یک سو نغمه گیتار برقی
ز یک سوز ضرب و دنبک های شرقی

ز یک سو کتلت و سوسیس و کالباس
ز یک سو آش کشک مشدی عباس

ز یک سو پرده ای از سیرک سیار
ز یک سو صحنه ای از شمر و مختار

تهمتن جان، بیا ترک سفر کن 
بیا زین شهر واویلا حذر کن

بیا برگرد و بپّر روی استر
برو یکسر از این جا تا شبستر

که اندر این دیار نا به هنجار
حسین کرد شد شاگرد بزاز

وگر سُکنا کند »مارلون براندو«
به تهران ، می شود وردست و پادو

به استمداد و توفیق ربوبی
به پایان آمد این دفتر به خوبی

که بعد از ما به لطف کردگاری
حسین کُرد ماندَ یادگاری

 پایان

کتاب مســتطاب حسین کرُد 
ی شبستر

?....اثر: مرحوم ابوتراب جلی

از مکان، مالیات می گیریم
از فلان، مالیات می گیریم

شنبه، جمعه، بهار و تابستان
هر زمان، مالیات می گیریم

هم به وقت وفات و هم وقت
زایمان، مالیات می گیریم

هر کجا، در زرند و تربت یا
اصفهان، مالیات می گیریم

از کشاورز، گندم و سیب از
باغبان، مالیات می گیریم

از مسافر به وقت رفتن، یک
چمدان، مالیات می گیریم

از سواری به وقت راندن در
اتوبان، مالیات می گیریم

گاه در پیش چشم و گاهی هم
در نهان، مالیات می گیریم

نه که با روی ترش، با رویی
مهربان، مالیات می گیریم

مثل داروغهء ناتینگی، ما
شادمان، مالیات می گیریم

نشد از دزدها بگیریم، از
پاسبان مالیات می گیریم

وقتی از گرگ ها نخواهد شد
از شبان، مالیات می گیریم

از معلم، از آشپز، یا از
پاکبان، مالیات می گیریم

یک زمان هم که “ارزش افزوده”
توامان، مالیات می گیریم

 
بعد این شعر هم که حتما از
شاعران، مالیات می گیریم

خستگی ناپذیر و پرشوریم
پرتوان، مالیات می گیریم

مجید رحمانی صانع - مشهد

طنز مالیاتی

اثر: غلامرضا کیانی رشید

کاریکاتور: غلامرضا کیانی رشید

سلام سلام یه پیشنهادی دارم

بیا بریم اهل غرض مرض شیم

کار واسه ی خدا بسه یه بارهم

پی جور وامای بلاعوض شیم

ما هم مث تنبلا و مفت خورا

تظاهر و گریه و زاری کنیم

دزد و دغل باز و حرومخور بشیم

راهش اینه که پاچه خواری کنیم

تحولی تو زندگی لازمه

خلوص نیت دیگه تکراریه

چپو کنیم مال ومنال مردم

ثواب بسه وقت گنهکاریه

یه بار فقط یه بار مگه چی میشه

دزدی کنیم ولو به مقدار کم

ظرفیت بهشت پره راهی نیس

یه چن تایی باید بریم جهنم

واسه تو هم یه پیشنهادی دارم

 یه تکنیک قدیمیه توی بازی

مثل یه مشت روانیِ خرابکار

ولو بشو تو دنیای مجازی؟

با تخریبم نون میشه در بیاری

تا می تونی رقیبا را خراب کن

دوره بعدی داره کم کم میاد

با دقتِ کافی حساب کتاب کن

وقتی میری توی مناسبت ها

یه جابشین رسانه ها ببینن

پیشونیتو بیار جلو حسابی

ماچت کنن سلفی باهات بگیرن

پشت تریبون که خودت می دونی

فقط بگو خدا و از آخرت

همش بگو واویلا ایهاالناس

طوری بگو پاره بشه خرخرت

زیرآب زنی که دیگه اصل کاره

لو بدیم ونون ببریم حال کنیم

بریم توعالم پدر سوختکی

ولو همه خُرد و لگد مال کنیم

رسول امیری فورگ داراب

پیشنهاد

طنز روز

نمی دانم چرا مسئولان عزیز رعایت حال ما را نمی کنند و این 
کلمه تحریم را برای ما مردم روشن نمی فرمایند..!!

حضرات مســئول اذعان دارند که ما به طور مادرزادی گیج و 
ویج هستیم و سر از پیچیدگی های گفتمان انها در نمی اوریم، 
مانــده ایم که چرا با تحلیل هــای رنگارنگ خود از این کلمه 
»تحریم«، قوای دماغی ما را اشفته تر و پریشان تر می کنند...

از طرفی به ما می گویند: »باید با مردم  رو راســت بود، با این 
وضعیــت تحریم ها، دولت تــوان  ان را ندارد که منابع لازم را 

تامین کند«.
با رسانه های خارجی که مصاحبه می کنند می گویند:

»ایــن تحریم ها نشــانه عجز تحریم کنندگان اســت و هیچ 
تاثیری بر زندگی و اراده مردم نداشته است.«

وقتــی خطاب به مردم دنیا صحبت مــی کنند، می فرمایند:» 

ایــن تحریم های ظالمانه زندگی و جان مردم ایران را به خطر 
انداخته است.«

هنگام مصاحبه با فلان خبرگزاری تاکید می کنند که:
»مردم بی اعتنا به تحریم ها زندگی شــان را می کنند و این 

تحریم ها فقط بدبختی تحریم کنندگان را نشان می دهد.
با واحد مرکزی خبر که صحبت می کنند اصرار بر این اســت 
که »الان کشــور زیر بدترین تحریم های ممکن است و همه 

مسیرهای تجاری و ارزی ما را مسدود و مختل کرده اند.«...
فلان دیپلمات هم ادعا می کند:

»ما دیگر بــه تحریم ها عادت کردیم، تحریــم چیز تازه ای 
نیست و هزار راه برای دور زدن تحریم ها بلدیم که باعث می 

شود تحریم ها خنثی و بی اثر شود.«
پای مراسم همایش یا جشنواره علمی پژوهشی هم که به میان 

می اید، فلان مسئول می گوید: 
»تحریم ها نه تنها بر پیشرفت ما اثری نگذاشته، بلکه سرعت 
رشد و پیشرفت ما را دو چندان بالا برده است چون تحریم ها 

اصلًا برای ما فرصت است نه تهدید.«
همان مسئول اگر در کنفرانسی دیگر از او پرسش شود که چرا 
طرح پیش نمی رود و چرا بودجه نیست می گوید : »ما از زمان 
جنگ تا کنون این همه مشــکلات نداشته ایم که این هم به 

دلیل تحریم هاست.«
فرهیخته دیگری در مراســم ویژه به مخاطبان ویژه تری می 

گوید:
»با این تحریم ها، خود تحریم کنندگان ضرر می کنند. اقتصاد 
و کشــور ما راه مقابله با تحریم ها را می داند. این تحریم ها 

نشانه درماندگی خود انهاست.«
حــالا ما گیج تر و پریشــان تر از پیش دور ســر خودمان می 
چرخیم و نمی دانیم که به چه ســازی برقصیم و کدامین گفته 

را باور کنیم...
التماس دعا داریم و گوشه چشمی از مسئولان...

                         »فضول محله«

اندر حکایت تحریم

نقیضه
»در کارگه کوزه گری رفتم دوش«
دیدم دو هزار کوزه از بهر فروش

تا نرخ عجیب کوزه دیدم، گفتم:
گور پدر کوزه  خر و کوزه فروش!

عباس احمدی



7 فناوری

خودروی تســلایی کــه متعلق به ایلان ماســک بود و 
شش ســال پیش همراه با یک مانکن که لباس فضایی 
پوشــیده بود و فرمان آن را در دســت داشت، به سمت 
مریخ پرتاب شــد، اکنون گفته می شود احتمالا در سال 
۲۰۴۷ به نزدیک ترین فاصله به زمین می رسد و احتمال 
 برخورد آن با زمین در چند میلیون ســال آینده نیز وجود

دارد.
به گزارش ایســنا، شــش ســال و ســه ماه و ۱۷ روز 
از پرتاب تســلا رودســتر قرمز رنگ شــخصی ایلان 
ماســک به سمت ســیاره مریخ می گذرد و در این مدت 
 این وســیله نقلیه موقعیت های مختلفی در فضا داشــته

است.
به نقــل از آی ای، شــرکت اســپیس ایکس متعلق به 
ایلان ماســک در ســال ۲۰۱۸ یک خودروی تســلا 
مدل رودســتر)Roadster( را ســوار بر یک موشک 
فالکــون هــوی)Falcon Heavy( بــه فضا پرتاب 
کرد. این خودرو همچنین یــک مانکن با لباس فضایی 
 به نــام اســتارمن)Starman( را روی صندلی راننده

داشت.
حالا ۶ سال و ۳ ماه و ۱۷ روز از پرتاب آن می گذرد و در 
این مدت این وسیله نقلیه موقعیت های مختلفی در فضا 
داشته اســت و عجیب ترین بخش آن این است که ۲۲ 
درصد احتمال دارد که این تســلا رودستر در ۱۵ میلیون 

سال آینده با زمین برخورد کند.
همانطور که گفته شــد این اتفاق احتمالی پس از قرن ها 
روی خواهــد داد، بنابراین در ایــن میان اتفاقات زیادی 

برای رخ دادن وجود دارد.
این مقالــه همچنین پیش بینی می کنــد که این خودرو 
ممکن است با ســیاره زهره یا حتی خورشید نیز برخورد 
کنــد و احتمال وقوع هر یک از این دو رویداد ۱۲ درصد 

است.
ایــن مقالــه در واقع سرنوشــت این تســلا رودســتر 
 را طــی چنــد ده میلیــون ســال آینــده پیش بینــی

می کند.
رکوردهای تسلا رودستر در فضا

تســلا رودســتر ایلان ماســک در حــال حاضر طبق 
وبســایتی که برای ردیابی آن ســاخته شده است، ۱۰۰ 
میلیــون و ۳۲۱ هــزار و ۴۴۱ کیلومتر معــادل ۰.۶۷۱ 
 واحد نجومــی یــا ۵.۵۸ دقیقه نــوری از زمین فاصله

دارد.
 WhereisRoadster این وبسایت ردیاب موسوم به
همچنین اشــاره می کند که این خــودرو در حال حاضر 
با ســرعت ۲۵ هزار و ۸۰۴ کیلومتر در ســاعت معادل 
 ۷.۱۷ کیلومتــر بــر ثانیــه در حال دور شــدن از زمین

است.
همچنیــن این خودرو اکنون ۱۷۲ میلیون و ۵۱۹ هزار و 
۸۶۵ کیلومتر معادل ۱.۱۵۳ واحد نجومی و ۹.۵۹ دقیقه 
نوری از خورشید فاصله دارد و با سرعت ۲۳ هزار و ۴۹۱ 
کیلومتر در ســاعت معادل ۶.۵۳ کیلومتر در ثانیه از این 

ستاره دور می شود.
تسلا رودســتر از زمان پرتاب حدود ۴.۱۲۶۳ گردش به 
دور خورشــید را انجام داده اســت و سفر آن تاکنون به 
اندازه آن بوده که تمام جاده های جهان را ۷۹.۲ بار طی 

کرده باشد.
ایــن خودرو تاکنــون هــزاران برابر بیــش از گارانتی 
خود)دقیقا ۸۷ هزار و ۸۸۶ برابر( راه رفته اســت و دوره 

مداری آن به دور خورشید حدود ۵۵۷ روز است.
برخورد با زمین، سیارات دیگر یا خورشید

این مقاله می گوید تســلا رودستر اکنون در مدار متقاطع 
مریخ در حال حرکت است و انتظار نمی رود که اصلاحات 

بیشتری در مسیر خود انجام دهد.
تســلا رودســتر در اصل به  عنوان شبیه ساز جرم مورد 
استفاده قرار گرفت و هیچ ابزار علمی به جز سه دوربین 
که چندین ساعت پس از پرتاب، ویدیوی زنده را به زمین 

ارسال می کردند، نداشت.
گفته می شود که یک احتمال ۲۲ درصدی وجود دارد که 
طی ۱۵ میلیون ســال آینده این خودرو به زمین برخورد 
کند. البته به احتمال زیاد در جو زمین می سوزد و آسیب 
چندانی به سطح زمین وارد نمی کند. همچنین به احتمال 
فــراوان در آن زمان ابزاری برای انحــراف آن خواهیم 

داشت.
به گفته پژوهشگران ، این تســلا رودستر شباهت های 
 )NEAs(زیادی بــه ســیارک های نزدیک به زمیــن
دارد کــه از طریــق برخوردهــای مکــرر با ســیارات 
 زمینی به شــکل آشــفته در منظومه شمســی منتشر

می شوند.
از آنجایی که این تســلا رودســتر از زمین پرتاب شده 
است، با زمین دارای مدار متقاطع است و بارها و بارها با 

از کنار ما خواهد گذشت.
ایــن مقاله می گوید در حالی کــه احتمال برخورد چنین 
اجسامی با زمین را می توان دقیقاً بر اساس مقیاس های 
زمانی انســانی تخمین زد، مدار پر از اعوجاج این تسلا 
رودستر را نمی توان به  طور دقیق فراتر از چند قرن آینده 

پیش بینی کرد.
پژوهشــگران می گویند، این خودرو بــه احتمال زیاد در 
سال ۲۰۴۷ از فاصله حدود پنج میلیون کیلومتری زمین 

عبور خواهد کرد.

طــرح تولیــد رادیوایزوتوپ مولیبدن- ۹۹ از شــکافت 
اورانیــوم- ۲۳۵ در مقیــاس صنعتــی بــرای کاربرد 
در بخش های تشــخیصی بــا اعتبــار معاونت علمی 

ریاست جمهوری آغاز شده است.
به گزارش ایسنا، علی بهرامی سامانی، مدیر پروژه طرح 
کلان مولیبدن، مولیبدن را ماده ای برای تشخیص برخی 
بیماری ها در بیمارســتان ها و مراکز تشخیص پزشکی 
هسته ای دانســت و گفت: کشور نیازمند رادیوداروهایی 
بر مبنای اســتفاده از تکنســیوم-m۹۹ است و سالانه 
بیش از یک میلیون بیمار از تکنســیوم-m۹۹ بهره مند 
می شــوند و این نیاز از طریــق واردات مولیبدن-۹۹ به 

میزان ۱۲۰ کوری و توسط شرکت ما تأمین می شود.
وی با بیان اینکه تجربه  تولید مولیبدن در مقیاس حدود 
۱۲۰ کوری در هر دفعه از اجرای فرایند در کشور وجود 
ندارد، تصریح کــرد: تولید مواد پرتوزا دارای ملاحظاتی 
است که اگر مد نظر قرار نگیرند، ریسک سرمایه گذاری 
در انتقال بلافصل نتایج آزمایشگاهی به مرحله  صنعتی 
بالا بوده و امکان وقوع خسارت های جبران ناپذیر وجود 
دارد، ضمن اینکه تأسیســات ســلول های داغ در زمان 
اجرای طرح تولید مولیبدن به روش فعالسازی نوترونی 
اکسید مولیبدن در شرایط خاص تحریمی مناسب برای 
اجرای سریع مرحله  صنعتی نبودند، همچنین با توجه به 
شرایطی که برجام )برنامه  جامع اقدام مشترک( بر طرح 
اعمال کرد، تصمیم بر آن شــد تــا طرح تولید مولیبدن 
در چند مرحله انجام شــود. به طوری که امکان انجام 
طرح با محدودیت های مالی و فناورانه همخوانی داشته 
باشــد؛ لذا طرح کلان زمانی مطرح شــد کــه از انجام 
صحیح فرایندهــای متعدد در تولیــد اطمینان حاصل 
شود. این موضوع شامل فرایندهایی که در مراحل اولیه  
آزمایشــگاهی از اهمیت برخوردار نبودند مانند مدیریت 
پســماندهای جامد، مایع و گازی مدیریت محصولات 

شیمیایی جانبی بعضاً مضر، می شد.
این محقق خاطر نشــان کرد: با حمایت معاونت علمی 
ریاست جمهوری در این شرکت طرح تولید رادیوایزوتوپ 
مولیبدن- ۹۹ از شــکافت اورانیــوم- ۲۳۵ در مقیاس 
صنعتــی با اعتباری به میــزان ۱۲۰۰ میلیارد ریال و ۵ 

میلیون یورو آغاز شده است.
بهرامی ســامانی ادامه داد: سالانه بیش از چهار میلیون 
یورو هزینه  تأمین رادیوایزوتوپ مولیبدن-۹۹ می شــود. 
عــلاوه بر این، ظرفیت بالقوه ای در کشــور برای تولید 
صفحات اورانیومی و پرتودهی آنها در راکتور تحقیقاتی 
تهران وجود دارد که با اجرای این طرح به مرحله فعلیت 

خواهد رسید.
مدیر پروژه طرح کلان تولید مولیبدن در خصوص اینکه 
ایــن طرح در حال حاضر در کــدام فاز قرار دارد، اظهار 
کرد: با توجه به شــرایط و نیاز کشور و تغییر راهبردی 
دنیا در تولیــد مولیبدن و اینکه تولیدکنندگان منطقه ای 
در حال جایگزین شــدن با چند شرکت عمده  تولید در 
دنیا هستند، فاز نیمه صنعتی با همکاری معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش  بنیان ریاســت جمهوری تکمیل 

شده و وارد فاز صنعتی شده ایم.
به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، وی ادامه داد: 
برنامــه آتی طرح، افزایش مقیاس تجهیزات فرایندهای 
رادیوشیمی در شرایط خاص است، به طوری که امکان 
مدیریــت و اجرای فرایندهــای تولید و پســمانداری 
برای بــازه  زمانی ۲۰ ســاله با تولید مســتمر و بدون 
نقص هفتگی - هماهنگ با مراحل اصلاح تاسیســات 
ســلول های داغ و تجهیزات پرتودهی و ترخیص نمونه  
پرتودهی شده - وفق شرایط بازرسی های بین المللی و 
الزامات دارویی وزارت بهداشــت تأمین شود. با توجه به 
اینکه ســایر مجموعه های ســازمان که در پروژه نقش 
دارند، سیاســت ها و نقشــه  راه خود را تعریف کرده اند، 
انجام کامل طرح باید بــا هماهنگی و در آینده  نزدیک 

بوقوع بینجامد.
وی همچنیــن در خصــوص ظرفیت تولیــد مولیبدن، 
خاطرنشــان کرد: مبنای طرح تولید مولیبدن به میزان 
نیاز کشــور با توجه به امکانات و تأسیسات موجود بوده 
که در صورتی کــه موضوع صادرات و امکان پرتودهی 
و انجام فرایند در تأسیســات دیگر باشد، موضوع انتقال 

دانش فنی بزرگترین دستاورد پروژه خواهد بود.
بهرامی سامانی در پایان خاطرنشان کرد: ظرفیت ایجاد 
حداقل ۵۰ شغل تخصصی مستقیم به مدت ۲۰ سال با 
اجرای این طرح به وجود خواهد آمد و همچنین در سایر 
مجموعه های مرتبط در سازمان نیز ظرفیت هایی بوجود 

خواهد آمد.

    خبر    تازه های علم

تولید رادیوایزوتوپ مولیبدن- ۹۹ در 

مقیاس صنعتی
تسلای مریخی ایلان ماسک شاید به 

زمین برخورد کند!
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ما معمــولا نمی خواهیــم مبلمانمان قابل اشــتعال باشــد، 
امــا چارپایه بریکــت)Briket(، که توســط شــرکت رناد  
دفرانسسکو)Renaud Defrancesco(، ساخته شده در 
واقع شما را به این کار تشویق می کند. این چارپایه که از سیب 
زمینی و خاک اره ســاخته شده است، طوری طراحی شده که 
پس از به پایان رســیدن کاربردش، می توان آن را برای ایجاد 

گرما درون شومینه انداخت.
به گزارش ایسنا، ابعاد خود چارپایه ۲۹ × ۲۹ × ۴۳ سانتی متر 
و طراحی آن بســیار ساده است و البته از ۹ پایه تشکیل شده 
است. این کمی بیش از حد به نظر می رسد، اما برای اطمینان 
از قوی بودن آن برای تحمل وزن فردی که روی آن نشسته 

است، این تعداد لازم بوده است.
به نقل از نیواطلس،   البته، اگر به اندازه کافی مصمم باشــید، 
می توانیــد تقریبا هر مبلمان چوبی را در آتش بیندازید، با این 
حال بیشتر سایر مبلمان دارای روکش ها و سایر مواد شیمیایی 
هســتند که می تواند برای سلامتی شــما مضر باشد. بریکت 

فلزی ندارد و اساســا بسیار شــبیه به یک گلوله چوبی بزرگ 
اســت. متأســفانه، تا جایی که می توانیم بگوییم، در هنگام 

سوختن، بوی خوش سیب زمینی برشته به مشام نمی رسد.
طراح برای بدست آوردن ترکیب صحیح سیب زمینی و خاک 
اره تــلاش زیادی کرد تا این ایده عملی شــود. او همچنین 
خاطرنشان می کند که می توان آن را مستقیما در کارخانه های 
چوب  بری، نجــاری و کارگاه هایی که با مقادیر زیادی چوب 

ســروکار دارند، تنها با استفاده از یک فشرده سازی ساده تولید 
کرد.

شرکت ســازنده توضیح می دهد: فرایند تولید قطعات مبلمان 
هم ساده و هم از نظر محیطی خنثی است. ضایعات چوب در 
کنار سیب زمینی، یکی دیگر از اجزای طبیعی که به طور کامل 
توسط صنایع غذایی مصرف نمی شود، فشرده می شوند. برای 
دســتیابی به ترکیب بهینه، آزمایش های متعددی لازم است. 
یافتــن ترکیب کاملی از خاک اره و ســیب زمینی برای ایجاد 

یک ماده سازگار دشوار است.
مستحکم و بدون قالب

در رابطــه با این پــروژه، ما خانــواده ای از اشــیاء را تصور 
می کنیــم که عملکرد آنها صرفا یک حالت گذرا اســت پیش 
از آن که عناصر آنها به طور کامل ســوزانده شــود. این اشیا 
بدون افزودنی های شــیمیایی یا اجزای فلزی ساخته شده اند 
و می توانند بــه طور کامل از طریق آتــش برای گرم کردن 

بازیافت شوند.

این چارپایه را بعد از استفاده آتش بزنید

اگر قــرار باشــد نــام »آقای کســوف و 
خســوف« را به کســی لقب بدهیــم، اکثر 
ستاره شناسان آماتور و حرفه ای بلافاصله آن 
 ،)Fred Espenak(فِرِد اسپناک را برای 
اخترفیزیکدان بازنشســته آمریکایی که در 
مرکز پروازهــای فضایی گادرد کار می کرد، 
برمی گزینند که بیشــتر برای پیش بینی ماه 
و خورشیدگرفتگی شناخته می شود. مطمئناً 
لقب »آقای کســوف و خســوف« شایسته 
اوســت. اما در اواخر قــرن نوزدهم، مردی 
وجود داشــت که در زمان خود می توانست 
به عنوان »آقای کســوف و خســوف« نیز 
شــناخته شــود. نام او تئــودور ریتر فون 
 Theodor Ritter von(اوپولــزر

Oppolzer( بود.
به گزارش ایســنا، اولین خورشید گرفتگی 
کاملی که اســپناک مشــاهده کرد در ماه 
مــارس ســال ۱۹۷۰ رخ داد زمانی که او 
۱۶ ســاله بود و این گرفتگــی علاقه او را 
به خورشــید و ماه گرفتگی هــا برانگیخت. 
هشت سال بعد، او شروع به تهیه بولتن های 
کســوف و خسوف برای ناســا کرد و امروز 

نویسنده بسیاری از آثار مورد توجه در مورد 
این پدیده هاست. بســیاری از علاقه مندان 
بــه ماه و خورشــید گرفتگی کــه مایل به 
کســب اطلاعــات در مورد خســوف ها و 
کسوف های گذشــته و آینده هســتند، به 
مراجعه   EclipseWise.com وبسایت 
می کنند، جایی که دکتر اسپناک آن را ایجاد 
کرده و به پیش بینی ها و اطلاعات جامع در 
مورد کسوف ها و خسوف های خورشید و ماه 
اختصاص دارد. اما تئودور ریتر فون اوپولزر 

این کار را بسیار زودتر از او آغاز کرد.
از پزشکی تا نجوم

به نقل از اســپیس، پدرِ اوپولزر، یوهان، در 

پراگ، چکســلواکی در روز ۲۶ اکتبر ۱۸۴۱ 
به دنیا آمد و یک جراح بســیار محترم بود. 
مادرش، ماریا، دختر یک شــیمیدان بود. در 
ســال ۱۸۵۰ خانواده او به وین نقل مکان 
کردنــد و در آنجا بود که تئــودور جوان به 
مدرســه رفت و دیری نگذشــت که متوجه 
شد استعداد اســتثنایی در اعداد و ریاضیات 
دارد. در حالی که پدرش او را تشــویق کرد 
کــه راه خودش را برای تحصیل در رشــته 
پزشــکی دنبال کند، علاقه اولیه تئودور به 

علوم فیزیکی و به ویژه ستاره شناسی بود.
اگرچــه اون در ســن ۲۳ ســالگی مدرک 
پزشــکی دریافت کرد اما نــام او به لطف 
انتشار مقالات فنی در مورد مدار سیارک ها 
و شهاب ســنگ ها در نجوم بیشــتر شناخته 
شــد. او تنها ۲۱ سال داشت که اولین مقاله 
خود را در مورد مدار دنباله دار تاچر منتشــر 
کرد، دنباله دار درخشانی که در سال ۱۸۶۱ 
ظاهر شد و امروز می دانیم که مسئول بارش 
شهاب ســنگ هایی بوده اســت که بارش 
 )April Lyrids(شهابی سالانه شــلیاقی

را ایجاد می کنند.

در ســال ۱۸۶۶، او تدریس نجوم نظری و 
ژئودزیک)Geodesic( را در دانشگاه وین 

آغاز کرد.
امــا او نــه تنها ثابــت کرد کــه مثل یک 
ماشین حساب بســیار ماهر است و به گفته 
برخی می توانست ۱۴ هزار مقادیر لگاریتمی 
را بــه خاطــر بســپارد بلکــه او همچنین 
مشــاهدات نجومی را مستقیما از رصدخانه 
خصوصی خــود در وین-ژوزفســتاد انجام 
می داد. اوپولــزر مجهز به یک گنبد گردان، 
یک تلسکوپ شکســتی هفت اینچی، یک 
جســتجوگر دنباله دار میدان گسترده و یک 
دایره نصف النهار بود، که نه تنها می توانست 
ســیارک ها و دنباله دارها را رصد کند، بلکه 

می توانست مدار آنها را نیز استخراج کند.
در واقع، در سال ۱۸۷۰، او مقاله ای را منتشر 
کرد که شهرت بین المللی برای او به ارمغان 
آورد. این مقاله »ایجاد روشــی جدید برای 
محاسبه مدار تنها از ســه یا چهار موقعیت 
مشاهده شده« نام داشت. سرعتی که روش 
اوپولزر در آن راه حل ارائه می کرد، جایگزین 
روش خسته کننده تری شد که توسط کارل 
فردریش گاوس، ریاضیدان افسانه ای آلمانی 

به دست آمده بود.

با آقای کسوف و خسوف آشنا شوید!

متخصصان یک شــرکت داروســازی موفق 
به تولید یــک داروی خوراکی ترکیبی دیابت 
شدند که برای کنترل قند خون در افراد مبتلا 

به دیابت نوع ۲ قابل استفاده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهــوری، دیابت نوع ۲ که در گذشــته به 
عنوان دیابت بزرگســالان شــناخته می شد، 
حــدود ۹۰ درصــد موارد دیابت را تشــکیل 
می دهــد. این نــوع دیابت که بــا قند خون 
بالا، مقاومت به انســولین و کمبود نســبی 
انسولین مشخص می شــود در درجه اول در 
نتیجه چاقی و عدم ورزش رخ می دهد. برخی 
از افراد از نظر ژنتیکی بیشــتر از دیگران در 

معرض خطر ابتلا به آن هستند.
رضا کریمی مســتوفی، مدیرعامل شــرکت 
داروســازی اکتوورکو اظهار داشــت: داروی 
متفورمیــن،  از  ترکیبــی  کــه  ترایتیــس 

امپاگلیفلوزیــن و لیناگلیپتین اســت با ســه 
مکانیسم اثر متفاوت، قند خون را در بیماران 
دیابتــی کاهش می دهــد. در تولید این دارو 
ترکیبی از تکنولوژی آزادسازی آهسته رهش 
و آزادسازی سریع برای مواد مؤثره دارو برای 
کنتــرل بهینه و طولانی قند خون در بیماران 

دیابتی استفاده شده است.
وی با اشــاره بــه آمارهــای متفاوتی که از 
مبتلایان دیابت در کشــور منتشــر می شود، 
گفت: حداقل ۱۱ درصــد جمعیت بالای ۲۰ 
ســال کشــور از بیماری دیابت رنج می برند 

و نزدیــک به نیمی از ایــن مبتلایان از این 
بیماری خود آگاه نیســتند. امروزه، اســتفاده 
از داروهای ترکیبی بــا کمترین تعداد قرص 
مصرفــی در روز و با اثربخشــی بالا، تحولی 
بــزرگ در کنتــرل بیمــاری دیابــت ایجاد 
 کــرده و موفقیــت درمــان را افزایش داده 

است.
امپاگلیفلوزین  کرد:  خاطرنشــان  مســتوفی 
موجــود در قرص ترایتیــس با کاهش مرگ 
و میر ناشــی از عوارض بیماری های قلبی-

عروقی، نارسایی قلبی یا بیماری های کلیوی 
دیابتی همراه است. مصرف این دارو در افراد 
دیابتی می تواند ریســک مشکلات مربوط به 
نارسایی قلب و عروق و کلیه را کاهش دهد.

با اشاره به  مدیرعامل داروســازی اکتوورکو 
تلاش های گسترده فناوران این شرکت برای 
مقابله با بیمــاری دیابت گفت: این مجموعه 
داروســازی پیش از این با تولید داروهایی از 

جمله گلوکوفاژ، امپــاور، امپاور پلاس، دیپتا، 
گلوداپ،  دیپتا پلاس، ســیگومت، گلایپاور، 
گلوداپلاس، گلوکوانس، گلیســتا، گلیکوور و 
… به درمان دیابت در کشــور کمک کرده 

است.
مســتوفی تصریح کرد: داروی ترایتیس که با 
فناوری روز در شــرکت داروسازی اکتوورکو 
تولید شده است در اردیبهشت ماه سال جاری 
در دسترس بیماران دیابتی قرار گرفته است.

مدیرعامــل اکتوورکو در پایان با اشــاره به 
تولیــد نزدیک به ۴۰۰ محصــول دارویی در 
۱۵ حــوزه درمانی در این شــرکت که طیف 
گســترده ای از داروهای بیماری های عمومی 
تــا آنکولوژی و داروهــای پرخطر، هورمونی 
و بیولوژیک را شــامل می شود اظهار داشت: 
ایــن مجموعــه دارویی کــه در زمینه تولید 
مواد اولیــه دارویی و مکمل هــا هم فعالیت 
دارد در زمینــه تولیــد داروهی شــیمیایی و 
بیولوژیک برای کنترل و درمان بیماری های 
 غیر واگیر برنامه های زیادی در دســت اجرا 

دارد.

داروی ترکیبی خوراکی دیابت در کشور تولید شد

پژوهشــگران دانشــگاه امیرکبیر با استفاده 
از ضایعات پر کشــتارگاه های مرغ، اسفنج 

بندآورنده خون ساختند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دانشگاه 
صنعتــی امیرکبیــر، غلامرضا گــودرزی از 
محققان این طرح درباره پروژه »تهیه اسفنج 
زیستی متخلخل از کراتین بازیافتی از الیاف 
پروتئینی جهت کاربرد پزشکی« گفت: هدف 
اصلی این تحقیق استفاده از ضایعات پر مرغ 
به عنــوان منبع غنی از کراتین در بندآورنده 
خون از جمله کاربردهای پزشکی بوده است. 
اجرای این طرح و تبدیــل این ضایعات به 
ساختاری کاملا کاربردی ایجاد ارزش افزوده 

را در پی دارد.
وی با اشــاره به این که ســالانه میلیون ها 
تن پر مرغ در جهان تولید می شــود، گفت: 

امحائ ایــن ضایعات به صورت دفن کردن 
و یا سوزاندن، موجب آلودگی محیط زیست 
و ایجاد گازهای گلخانه ای می شود. از طرف 
دیگر علاقه وافر به منابع جدید طبیعی پایدار 
در زیســت پزشکی مقبولیت بسیاری زیادی 
دارد که کراتین از جمله این منابع به شــمار 

می رود.
ایــن دانــش آموختــه دانشــگاه صنعتی 
امیرکبیــر بــا تاکید بر اینکه ســاختار تولید 
شــده قابلیت صنعتی شــدن را دارد، یادآور 
شــد: محصول تولید شــده بــا نمونه های 
تجاری کــه از مواد دیگر تهیه می شــوند، 
 قابل رقابت است و عملکرد بهتری را نشان

می دهد.
وی خاطر نشــان کرد: با توجه به اینکه در 
کشــور ما ضایعات پر مرغ فراوان است، به 

راحتی قابلیــت تولید ایــن محصول وجود 
دارد. این تحقیق ســاختاری نــو از کراتین 
اســتخراجی از پر مــرغ ضایعاتی با راندمان 
بالا برای کاربــرد در بند آوری خون معرفی 
می کند. در این  پروژه  با اســتفاده از پر مرغ 
ضایعاتــی کشــتارگاه های مرغ، اســفنجی 

کارآمد در بندآوری خون به دست آمد.
گودرزی با بیان این که این پروژه تحقیقاتی 
منجر به انتشــار دو مقاله شده است، گفت: 
یکــی از این مقالات در یــک مجله ISI با 
رتبه کیو وان )چارک اول( منتشر شده است. 
همچنین این رســاله به دلیــل نوآوری در 
ساخت اســفنج پایدار کراتینی از ضایعات پر 
مرغ در بندآوری خون جزو رساله های برتر از 

طرف وزارت علوم شناخته شد.
وی با اشــاره بــه این که این اســفنج مورد 
آزمون حیوانی قرار گرفته است، خاطر نشان 
کــرد: این محصول قابلیــت تولید داخلی و 
رقابت با نمونه های مورد اســتفاده به عنوان 
بندآوری خــون را دارد. از دیگر مزیت های 
ایــن طرح، کارآمــدی بهتر ایــن  نمونه در 
مقایســه با نمونه های هم رده خود اســت. 
همچنین با توجه به بــی ارزش بودن ماده 
اولیه یعنی ضایعات پر مرغ و پشــتوانه تولید 
آن می توان گفت پروسه تولید کاملا مقرون 

به صرفه خواهد بود.
این طرح تحقیقاتی با راهنمایی دکتر فاطمه 
داداشیان عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر-دکتر علیرضا وطن آرا و با مشاوره 
دکتر ضرغام ســپهری زاده از اعضای هیات 
علمی دانشگاه علوم پزشکی دانشگاه تهران 
اجرایی شــده اســت. همچنین این طرح به 
عنوان طرح برگزیده تقاضا محور از ســوی 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری مورد تقدیر 

قرار گرفته است.

توسط محققان دانشگاه امیرکبیر؛

اسفنج بندآورنده خون با پر مرغ تولید شد

یک پل هوایی پرنده ماژولی به وســایل نقلیه 
کمک کند تا هنگامیکه بخشی از جاده درحال 
تعمیر اســت، به جای منتظر ماندن، از بالای 

بزرگراه گذر کنند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، 
این پــل هوایی که ASTRA نــام گرفته با 
هــدف راحت تر کردن حرکت وســایل نقلیه 
برای رانندگان و ایمن تر کردن جاده ها برای 

کارگران ابداع شده است.
دفتر فدرال جاده های ســوییس این سازه را 
ساخته است. نســخه اولیه پل روی بخشی از 

بزرگراه A۱سوییس در ۲۰۲۲ میلادی آزمایش 
شــد و پس از آن یک مدل جدید و ارتقا یافته 
پل در حال توسعه است. نسخه دوم پل مذکور 
در آوریل ســال جاری میــلادی روی اتوبان 
مذکور نصب شد و احتمالا تا آگوست در جای 
خود باقی بماند. مدت کوتاهی قبل از شــروع 
فعالیــت های جاده ای، بخــش های کناری 
بزرگراه برای چند روز بسته شد. در مرحله بعد 
بخش های مختلف آســترا با کمک کامیون 
های بزرگ در شــب منتقل شدند تا یک پل 
هوایی بسازند که در طول منطقه تحت فعالیت 

کارگران امتداد می یابد. شیب راهه هایی در دو 
طرف پل هوایی به وسایل نقلیه اجازه می دهند 
تا به راحتی روی آن بروند و از آن پایین بیایند.

هفته بعداز آن آســترا برای استفاده رانندگان 
باز شــد. هرچند رانندگان بایــد هنگام گذر از 
روی پل هوایی سرعت خود را به ۶۰ کیلومتر 
برســاعت کاهش می دادند، اما مجبور نبودند 
فقط در یک لاین حرکت کنند یا توقف کنند و 

منتظر بمانند تا وارد یک لاین شوند.
در این میان کارگران ســطح جــاده زیر پل 
پرده را کندنــد و جایگزین کردند. نه تنها آنها 

مجبــور نبودند نگران برخــورد با خودروهای 
گذری باشند، بلکه در برابر نور خورشیدو باران 
نیز محافظت می شدند. علاوه بر آن، فعالیت 
هایشان نیز در ســاعات اوج ترافیک متوقف 
نمی شــد. بنابراین کارگران می توانستند به 
جای شیفت شب، طی روز کار کنند. هنگامیکه 
فعالیت تمام شــد، پل هوایــی پرنده به طور 
هیدرولیکی ۱۰ ســانتیمتر به بالاتر از ســطح 
زمین برده شــد و ســپس روی جاده و روی 
چرخ های دارای موتــور قرار گرفت تا بخش 
دیگری جاده را پوشش دهد. این فرایند از راه 
دور کنترل شد. کل فرایند را می توان چندبار 

تکرار کرد تا کل پروژه تکمیل شود.

پرواز از فراز ترافیک با احداث پل هوایی در سوئیس
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ندای هرمزگان - شهناز خوش
مدیران عامل دو باشــگاه پالایش نفت بندرعباس و فولاد 
هرمزگان برای افزایش تعاملات و همکاری ها در حوزه زیر 

ساخت ورزشی نشست مشترکی را برگزار کردند.
مهندس مســعود جداوی مدیر عامل باشگاه پالایش نفت 
بندرعباس در این نشست ضمن تاکید همکاری دو جانبه در 
زمینه ورزش قهرمانی و حرفه ای بیان داشت : لزوماً ورزش 
قهرمانی نیاز به نگاه حرفــه ای مدیران دارد که امیدواریم 
در بعد زیر ساخت با حضور دو بنگاه اقتصادی پالایش نفت 
بندرعباس و فولاد هرمزگان در رشــته های هدف سرعت 

بخشی بیشتری صورت گیرد. 
در این جلســه مدیر عامل باشــگاه فولاد هرمزگان اظهار 
داشــت : ضرورت دارد در بحث توســعه زیرســاخت ها و 
واکاوی نقــاط ضعف و تقویت نقاط قــوت وجود اینچنین 

جلساتی واجب و ضروری است.
دکتر محمــد کارگران افزود: با توجه بــه حضور تیم های 
فوتسال دو باشــگاه در لیگ برتر کشور امیدواریم در سایه 
وفاق و همدلی و همکاری طرفین بتوانیم در جهت توســعه 

ورزش حرفه ای هرمزگان پیش برویم.

ندای هرمزگان - گروه ورزش
روســاهای  هیات دو و میدانی شهرســتان های بستک و 

سیریک منصوب شدند.
طی احکام جداگانه ای از ســوی حمید رضا حیدری پوری 
روســای هیات  های دو و میدانی شهرستان های بستک و 

سیریک منصوب شدند.
این انتصاب به پیشــنهاد رییــس ادارات ورزش و جوانان 
شهرستان های بستک و سیریک انجام شد و روسای هیات 
های دو و میدانی این شهرستان ها سکان هدایت این هیات 

ها را به دست گرفتند.
شــایان گفتن اســت ، محمد طیب قاسمی و عباس جنک 
کمان به ترتیب به عنوان روســای هیات  های بســتک و 

سیریک مشغول شدند. 
ضمنا در احکام محمد طیب قاســمی و عباس جنک کمان 

آمده: 
امید اســت با اتکال به خداوند ســبحان ، در جهت پیشبرد 

اهداف هیات با رعایت اصول قانون مداری،
اخلاق گرایی ، مردم داری و شایسته سالاری همواره موفق 

و پیروز باشید.

ندای هرمزگان - گروه ورزش
فاطمه مرادی معاون توسعه ورزش بانوان استان هرمزگان 
با حضور خود در دفتر معاون توســعه ورزش بانوان وزارت 
ورزش و جوانــان با دکتر مریم کاظمی پور معاون توســعه 

ورزش بانوان وزارت ورزش و جوانان دیدار و گفتگو کرد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش وجوانان هرمزگان 
، در این دیدار مرادی معاون توســعه ورزش بانوان خلاصه 
ای از عملکرد سال ۱۴۰۲ ورزش بانوان استان را ارایه نمود.

مرادی بیان داشت: با توجه به آخرین ارزیابی عملکرد وزارت 
ورزش و جوانان کشــور، ورزش بانوان استان هرمزگان در 
گــروه خــود رتبــه دوم را از بین ۱۲ اســتان و رتبه پنجم 
کشــوری را از بین ۳۱ استان کشور کسب نموده و با توجه 
به توانمندی و استعدادهای بانوان هرمزگانی نیاز به حمایت 

های بیشتری از سوی مسوولین داریم.
دکتــر مریم کاظمی پور در این دیدار اظهار داشــت : طرح 
های ابلاغ شــده ملی بانوان از جمله طــرح ملی بانو توانا 
،طرح دآا،طرح تکریم از الگوهــای برتر عفاف و حجاب از 
اهمیــت ویژه ای برخوردار اســت و باید  برای هر چه بهتر 
برگزار شدن طرح ها هماهنگی و برنامه ریزی منسجمی در 

استان های کشور  صورت پذیرد.

ندای هرمزگان - گروه ورزش
امیری برای چهارمین سال متوالی هدایت تیم فوتسال فولاد 

هرمزگان در لیگ برتر کشور را بر عهده گرفت.
به گزارش خبرورزشــی هرمزگان، امیری پــس از توافق با 
مدیــران فولاد هرمزگان به عنوان ســرمربی، این تیم را در 

لیگ برتر فوتسال کشور همراهی می کند.
امیری فصل گذشته با عملکردی درخشان فولاد هرمزگان را 

راهی لیگ برتر فوتسال کشور کرد.
گفتنی اســت ، از دیگر سوابق وی می توان به مربیگری در 
تیم های آیندگان هرمزگان و آذرخش بندرعباس اشاره کرد.

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
نخستین دیدار مسابقات فوتسال محلات، یادواره شهید رضا 
زارعی در زمین چمن مصنوعی شهید موسی زاده افتتاح شد .

در آغاز مســابقات مینی فوتبال شهرســتان بندرعباس جام 
خلیج فارس، یادواره شــهید رضا زارعــی، تیم  های وحدت 
طلابند و شهید محمودی رو در روی هم صف آرایی کردند.

در بــازی افتتاحیه مصیب نظری رییس شــورای اســلامی 
شــهر بندرعباس، یعقــوب دبیری نژاد نایب رییس، حســن 
ســالاری ، احمد کناری نژاد ، اســماعیل رییسی حسنلنگی 
اعضای شــورای اسلامی شهر بندرعباس و محمدرضا لطفی 
پور معاون ورزشــی  ســازمان فرهنگی ورزشــی شهرداری 
بندرعباس حضور داشــتند و مسابقه در زمین چمن مصنوعی 

شهید موسی زاده گلشهر برگزار شد.
محمدرضا لطفی پور معاون ورزشی  سازمان فرهنگی ورزشی 
شــهرداری بندرعباس گفت: مسابقات با حضور ۳۵ تیم در ۶ 
زمیــن چمن مصنوعی به صورت دوره ای برگزار می شــود 
که در شــب اول رقابت ها تیم های وحدت طلابند و شهید 
محمودی به مصاف هم  رفتند و در پایان  تیم وحدت طلابند 
موفق شــد با نتیجه  ۵ بر ۱ شــهید محمودی را با شکست 

مواجه کند.
گفتنی است ، از هر گروه ۲ تیم به مرحله بعدی راه می  یابند.

ندای هرمزگان - گروه ورزش
مســابقات تنیس روی میز ، ویژه ســالروز فتح خرمشهر در 

شهرستان قشم برگزار شد.
به گزارش ســایت شهرداری و شــورای اسلامی شهرستان  
قشم ، مســابقات تنیس روی میز شهرداری قشم ویژه فتح 
خرمشــهر در عملیات بیت المقــدس و روز مقاومت، ایثار و 

پیروزی در این شهرستان برگزار گردید.

ندای هرمزگان - گروه ورزش
فنی  مســوول  مســیحی  مهنــدس 
مهندســی اداره کل ورزش و جوانان 
هرمزگان به همراه  گلزاری سرپرست 
از   هرمــز  جوانــان  و  ورزش  اداره 
 اماکن ورزشــی جزیره هرمــز بازدید

کرد.
   بــه گــزارش روابــط عمومــی اداره کل ورزش وجوانان 
هرمزگان ، در بازدید از  اماکن این جزیره مقرر شد اقداماتی 
ازجمله  فنس کشــی ،بازســازی ، احداث صندلی،نور افکن، 
رختکن مجموعه ســاحلی  و احداث ســکوی تماشاگر چمن 
مصنوعــی و تعویــض نورافکن مجموعه ورزشــی شــهید 

غلامزاده انجام  شود.

   توپ و تور 
   خبر   

فوتسالیست های محلات بندرعباس 
در مسابقات یادواره شهید رضا 

زارعی

رقابت های تنیس روی میز، ویژه 
سالروز فتح خرمشهر در قشم

ندای هرمزگان – گروه ورزش
خبرهــای از کمیتــه ملــی المپیک به گوش می رســد که 
اسم اســلام جاهدی تنها ســهیمه هرمزگان در پارالمپیک 
 پاریــس برای ایــن رویــداد بــزرگ جهانی خــط خورده

است.
مگر می شود با تمام ســختی ها قهرمان بازی های آسیایی 
هانگــژو در رشــته قایقراتی شــوید و در مســابقات جهانی 

و کســب ســهمیه پارالمپیک مجــوز این رویــداد بزرگ را 
 کســب کنی امــا در نهایت از حضور در ایــن رقابت ها خط

بخوری !
انتظار می رود مســوولان هرمزگانی ، اســتاندار ، نمایندگان 
مردم در مجلس شورای اسلامی و مدیرکل ورزش و جوانان 
هرمزگان از تنها ورزشــکار و پرچمــدار هرمزگان برای این 

رویداد بزرگ جهانی دفاع کنند.

تنها سهمیه هرمزگان در پارالمپیک پاریس بلاتکلیف است!
علی امیری هدایت فولاد هرمزگان 

در لیگ برتر فوتسال کشور را پذیرفت

تسریع در توسعه زیر ساخت های 
ورزشی توسط پالایش نفت بندرعباس 

و فولاد هرمزگان 
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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 انتصاب روسای هیات  های بستک
و سیریک

معاون توسعه ورزش بانوان هرمزگان 
با معاون وزیر ورزش و جوانان دیدار 

کرد

بازدید مهندس مسیحی مسوول فنی مهندسی 

اداره کل ورزش و جوانان هرمزگان

۶۶ فایده ی بی نظیر ورزش بوکس  فایده ی بی نظیر ورزش بوکس 

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی

11. ورزش بوکس منجر به بهبود سلامت قلب می شود. ورزش بوکس منجر به بهبود سلامت قلب می شود

44. ورزش بوکس به بهبود تعادل و هماهنگی بدن کمک می کند. ورزش بوکس به بهبود تعادل و هماهنگی بدن کمک می کند

55. استرس و اضطراب را هم از شما دور می کند. استرس و اضطراب را هم از شما دور می کند

66. ورزش بوکس فشار خون را کاهش می دهد. ورزش بوکس فشار خون را کاهش می دهد

22. به کالری سوزی و کاهش وزن هم کمک می کند. به کالری سوزی و کاهش وزن هم کمک می کند

33. نیرو و استحکام سراسر بدن را تقویت می کند. نیرو و استحکام سراسر بدن را تقویت می کند

ندای هرمزگان - گروه ورزش
بازیکن تیم ملی بســکتبال با اشــاره به وجود اســتعدادهای 
درخشــان در رشــته های مختلف ورزشــی در قشــم گفت: 
 افق روشــن بســکتبال این جزیره در گرو حمایت مسوولان

است.
اســحاق حاتمی فر در گفت و گو با خبرنگار تســنیم در قشم 
اظهار داشــت: یکی از مشــکلات در حوزه ورزش قشم که 
ورزش بسکتبال نیز از آن مجزا نیست، مساله نداشتن حامیان 
مالی اســت که این موضوع در شرایطی می باشد که در قشم 
شــاهد فعالیت بســیار واحدهای صنعتی و درآمدزای بزرگ 

هستیم.
وی با بیان اینکه در بیشتر مناطق کشور واحدهای صنعتی از 
تیم های ورزشی حمایتهای خوبی دارند، افزود: البته تا حدودی 
این حمایت ها برقرار هســت، اما به نســبت به ظرفیت های 

موجود این حمایت ها چندان قابل توجه نمی باشد.
حاتمی فر که سال ها ســابقه حضور و درخشش در تیم های 
مختلف بســکتبال در سطح کشــور و حضور در رقابت های 
بین المللــی به همراه تیم های ملــی را در کارنامه خود دارد، 
خاطرنشــان کرد: در صورتی که حمایت واحدهای صنعتی از 

تیم های مختلف ورزشــی به صورت یک موضوع لازم الاجرا 
درآید، می توانیم به توسعه ورزش قشم در رشته های مختلف 

از جمله بسکتبال امیدوار باشیم.
وی نبود ســالن و تجهیزات ورزشــی و بدنسازی استاندارد و 
به روز در قشــم را یکی از کمبودهــای جدی در ورزش این 
جزیره عنوان کرد و گفت: توســعه ورزش از سوی مسوولان 
نباید نتها در حد شــعار باشــد، بلکه ما نیازمند عملکرد جدی 

مسوولان هستیم.
عضو تیم بســکتبال فولاد هرمزگان با انتقاد از روند طولانی 
ساخت سالن ورزشی سالم و زال در قشم ، گفت: نیاز است که 
سازمان منطقه آزاد قشم در حوزه ورزش این منطقه پررنگ تر 
ظاهر شده و نسبت به تجهیز سالن و مکان های ورزشی این 

جزیره اقدام کند.
حاتمی فر با بیان این که استاندار هرمزگان و فولاد هرمزگان 
حمایت هــای خوبــی از حــوزه ورزش اســتان دارند، گفت: 
امیدواریم که دیگر واحد های صنعتی و نهاد های مســوولان 
نیز برای حمایت بیشتر از ورزش و درخشش ورزشکاران وارد 
میدان شوند تا نام قشم و هرمزگان همواره در عرصه ورزش 

بدرخشد.
اســحاق حاتمی فر »زاده ی ۱۴ شهریور ۱۳79« بازیکن تیم 
ملی بسکتبال ایران که سابقه حضور در تیم ملی بزرگسالان 
»ب« و تیم های جوانان ایران و تیم ملی ســه نفره زیر ۱8 
سال را دارد که در مســابقات آسیایی سال ۲۰۱8 مالزی نیز 

حضور داشته است. 
حاتمی فر همچنین در مسابقات سال ۲۰۱8 غرب آسیا که در 
اردن و با کســب قهرمانی به پایان رســید حضور داشته  و در 

حال حاضر  در لیگ برتر کشور فعالیت می کند.

اسحاق با ۱9۴ سانتیمتر قد بازیکن قد بلند تیم ملی بسکتبال 
جوانان ایران اســت و در پســت فوروارد بازی می کند. وی 
کاپیتان تیم منتخب جوانان اســتان هرمــزگان نیز بود که با 
این تیم در سال ۱۳9۶ با پیروزی مقابل تیم تهران به عنوان 
قهرمانی مســابقات بسکتبال قهرمانی کشــور در رده سنی 

جوانان دست یافت.
وی در ســال ۱۳9۵ وارد تیــم ملی بســکتبال جوانان ایران 
شــد، از نظــر کارشناســان او دارای توانمندی مناســبی از 
قدرت و ســرعت اســت و در پســت خودش نقش کلیدی 
دارد. توانایــی بالای وی در زدن اســلم دانک های بی نظیر 
جلــوه خاصی به بازی او می دهــد و وی علاوه بر تخصص 
در حمــلات به واســطه بلاک شــات  هــا و ریباندها که از 
 خود به نمایش می گذارد بازیکن دفاعی برتر نیز به حســاب

می آید.
او بــه همــراه تیم ملــی ایــران در بازی های غرب آســیا 
 ۲۰۱8 کــه در اردن برگــزار شــد بــه مقــام قهرمانــی

رسید.
اســحاق حاتمی فر در مقابل تیم ها ی ســطح اول کشور در 
خشــش  های ویژه ای داشت به ویژه مقابل مهرام تهران که 
ســالن به وجد آمده بود و در کل درخشــش  او مورد تشویق 
اهالی این رشته قرار گرفت و به عنوان پدیده ی لیگ انتخاب 

شد.
این بسکتبالیســت با اخلاق پس از اتمام ســربازی در فصل 
۱۴۰۱-۱۴۰۲ به استان بازگشــت و به تیم صنایع هرمزگان 
پیوست و پس از پایان  فصل و درخشش بی نظیرش در بازی 
ها به تیم ملی بزرگســالان »ب« دعوت شــد و جزو نفرات 

اصلی این تیم قرار گرفت.
اســحاق حاتمی فر به همراه تیم ملی در مسابقات بین المللی 
هوپس در کشــور چین و مسابقات ویلیام جونز در کشور چین 

تایپه شرکت کرد.

حمایت مسوولان ضامن موفقیت بسکتبال قشم

ندای هرمزگان - گروه ورزش
برگــزاری جلســه هماهنگــی اولین دوره 
جشــنواره ملــی بازی های بومــی محلی 
ایلکا،  ایــران با حضــور  دختــران آفتاب 
روستایی،  ورزش  فدراســیون  سرپرســت 
عشــایری و بــازی  های بومــی محلی و 
تســلیمی مدیر کل دفتر سیاست گذاری و 

توسعه ورزش بانوان برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی فدراسیون ورزش 
روســتایی، عشــایری و بازی  های بومی 
محلی، در نشســت امروز هفتم خرداد ماه 
در دفتر سیاســت گذاری و توسعه ورزش 
بانــوان حضار به بررســی جوانب مختلف 
موضــوع به منظور برگــزاری هر چه بهتر 
اولین دوره جشــنواره ملی بازی های بومی 

محلی دختران آفتاب ایران  پرداختند.
در همین راســتا، زهرا تسلیمی عنوان کرد: 
سال گذشــته طرح دختران آفتاب ایران در 
88 مدرســه در سراسر کشور اجرایی شد و 
اســتقبال قابل توجه مخاطبان سبب شد تا 
برگزاری ســطح ملی آن در دستور کار قرار 

گیرد.

وی خاطر نشــان کرد: ایــن رویداد دارای 
دو بخش رقابتی و نمایشــی خواهد بود که 
بخش رقابتی در رشــته  های هفت سنگ 
مهارتی، دال پلان و گانیه برگزار خواهد شد 
و بخش نمایشــی در حوزه استان شناسی 
خواهد بود به نحوی که تیم های شــرکت 
کننده در یک فضای نمایشــگاهی به ارائه 
آداب، سنن، صنایع دستی و معرفی یکی از 
بازی های بومی محلی استان خود خواهند 

پرداخت.
تســلیمی ابراز امیدواری کرد ، با تشریک  
مساعی و انجام پیش بینی های لازم شاهد 
برگزاری رویداد خوبی از نظر کمی و کیفی 

خواهیم بود.
علی ایلکا در توضیح جایگاه مهم بازی های 
بومی عنوان کرد: بیانات مقام معظم رهبری 
در خصــوص لزوم پرداختــن به بازی های 
بومــی محلی و اصیل ایرانــی و همچنین 
فرمایش های رییس جمهور فقید در مراسم 
تجلیــل از مدال آوران مبنی بر این که باید 
ورزش روستایی، عشایری مورد توجه قرار 
گیرد خود نشان از اهمیت فعالیت های حوزه 

ورزش روســتایی، عشــایری و بازی های 
بومی محلی دارد.

وی با بیــان این که یک مــاه تا تعطیلی 
مدارس زمان باقی است گفت: می توانیم با 
پیش بینی  های مناسب و اجرای برنامه های 
خــوب، بازی های بومی محلی را به منظور 
غنی سازی اوقات فراغت دانش آموزان به 

جامعه معرفی کنیم.
ایلکا با اعلام این که برگزاری این جشنواره 
از جملــه اقدامات ماندگاری اســت که به 
درســتی در دســتور کار وزارت ورزش و 
جوانــان و وزارت آمــوزش و پرورش قرار 
گرفته افزود: تمــام ظرفیت های موجود را 
به منظور برگزاری هر چه بهتر این رویداد 

به کار خواهیم بست.
اقبال معاون دفتر توســعه ورزش روستایی 
و عشــایری وزارت ورزش و جوانــان نیز 
بیان کــرد: طرح دختران آفتــاب ایران از 
برنامه های بســیار خــوب وزارت ورزش و 
جوان محسوب می شــود که ویژه مدارس 
شــبانه روزی دخترانه مناطق روســتایی، 

عشایری برنامه ریزی شده است.

وی افزود: دفتر توســعه ورزش روستایی و 
عشــایری وزارت ورزش و جوانان آمادگی 
هرگونه همــکاری برگزاری مطلوب مرحله 
ملی »دآا« را دارد ضمن این که جشــنواره 
ملی بازی های بومی محلی دختران آفتاب 
ایــران در قالب تفاهم نامــه همکاری بین 
وزارت ورزش و جوانــان  و وزارت آموزش 
 و پــرورش برنامه ریــزی و اجرایی خواهد

شد.
افشــون سرپرســت نایب رییــس بانوان 
فدراســیون ورزش روســتایی، عشایری و 
بازی هــای بومی محلــی و چوپانی رییس 
گروه دفتر سیاست گذاری و توسعه ورزش 
بانــوان وزارت ورزش و جوانان از حاضرین 

در جلسه بودند.

اولین دوره هماهنگی جشنواره ملی بازی  های بومی محلی دختران آفتاب ایران »دآا«


